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dne 24. listopadu byla uvedena 
do  provozu opravená ul. Národních 
hrdinů v  úseku od  Českobrodské ul. 
po  Štěrboholskou radiálu. Stavební 
práce se nepříjemně promítly do  ži-
vota všech našich obyvatel, a  to ze-
jména v  prvním týdnu po  zahájení 
stavby, kdy docházelo k  takřka ho-
rorovým situacím v obytných ulicích 
našich Vinohrad. Po  tomto týdnu 
jsme museli ve  spolupráci s  policií 
ČR a s Odborem dopravy ÚMČ Praha 

14 provést zásadní dopravní opatření, která ochránila naše občany 
a prakticky beze zbytku odradila „přespolní“ řidiče od průjezdu naší 
obytnou zástavbou. Vaše kritické připomínky jsme přežili, a  i díky 
nim jsme zaváděli dílčí opatření ke zklidnění dopravní situace v naší 
MČ. Budu se opakovat, ale musím poděkovat obyvatelům lokality 
„Makovice“, kteří si to „odnesli“ nejvíce, ale s velkým pochopením 

vážení spoluobčané,
a nadhledem. Pro úplnost uvádím, že investorem stavby byla Tech-
nická správa komunikací hl. m. Prahy a  dodavatelem stavby byla 
společnost POOR, s.r.o.

Zaznamenali jsme od vás několik podnětů, které nebylo mož-
no akceptovat jako např. realizace zpomalovacích prahů, přecho-
dů pro chodce a  zejména rozšíření světelné křižovatky pro mož-
nost odbočování vlevo do centra. Předesílám, že se jednalo pouze 
o  opravu komunikace. Jakékoliv další stavby na  této komunikaci 
by vyžadovaly územní rozhodnutí a stavební povolení, což nebylo 
možno ve stanoveném režimu prací a i s ohledem k rychlému při-
dělení finančních prostředků na tuto stavbu stihnout. Proto budou 
některé stavební úpravy na tomto úseku provedeny později. 

Závěrem děkuji dodavatelské firmě za  její vstřícnost k  našim 
občanům, kterých se stavba nejvíce dotýkala, a vám všem, našim 
občanům, za  trpělivost a pochopení v průběhu realizace této ná-
ročné stavby.
 Zbyněk Richter, starosta

Vážení spoluobčané,
v době, kdy budete číst toto číslo Dolnopočernického zpravodaje, 
budou již po celé naší městské části nainstalované nové tabule na-
učné stezky Dolní Počernice. Pozorní občané si jistě všimli, že pů-
vodní tabule naší naučné stezky z  roku 2008 byly značně poško-
zené, zašlé až nečitelné, a hlavně za posledních 15 let již v mnoha 
případech neaktuální.

V této souvislosti jsem oslovil paní Mgr. Vladimíru Kalivodovou, 
která již zajišťovala kompletní instalaci stezky původní a která při-
pravila a podala grantovou žádost na obnovu naučné stezky.

Musím podotknout, že paní magistra zná velmi dobře naši 
městskou část a podílela se na mnoha projektech, které se v Dol-
ních Počernicích realizovaly za  spoluúčasti finančních prostředků 

(Uvedené rozmístění a seznam zastávek naučné stezky odpovídá původnímu provedení,  
nové rozmístění zastávek a jejich názvy otiskneme v dalším DPZ.)

nová naučná stezka dolní Počernice
Evropské unie a dalších dotačních titulů. Ani tentokrát tedy neod-
mítla zpracovat žádost do grantového systému MHMP pro oblast 
životní prostředí na  aktualizaci Naučné stezky Dolní Počernice 
(městské části nejsou oprávněnými žadateli). Z výsledku je zřejmé, 
že žádost byla v grantovém řízení úspěšná a naše naučná stezka má 
novou a důstojnou podobu. Byl navýšen počet jednotlivých zasta-
vení stezky, byla nově zpracována jejich grafická úprava, a hlavně 
byly aktualizovány texty a  fotografie popisující zajímavosti měst-
ské části Praha – Dolní Počernice. Doufejme, že nové informace 
o  Dolních Počernicích budou předmětem zájmu našich obyvatel, 
návštěvníků a též našich dětí a mládeže. 

 Zbyněk Richter, starosta

Rozmístění a seznam zastávek naučné stezky
  1.   Přírodní rezervace V Pískovně
  2.   Rekultivovaná skládka
  3.   Počernický hřbitov
  4.   Rokytka
  5.   Socha sv. Jana Nepomuckého
  6.   Zámecký park v Dolních Počernicích
  7.   Historie obce
  8.   Památný strom
  9.   Kamenná pevnost
10.   Starý a Nový zámek
11.   Kostel Nanebevzetí Panny Marie
12.   Bývalý pivovar – kulturní památka
13.   Mlýn – kulturní památka
14.   Velký Počernický rybník – historie  

a současnost
15.   Významné stromy
16.   Přírodní amfiteátr
17.   Kulturní centrum
18.   Přírodní památka Počernický rybník
19.   Přírodní park Klánovice–Čihadla
20.   Broukárna
21.   Dálniční most
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Vážení spoluobčané,
dne 9. 11. 2023 se uskutečnilo veřejné projednání studie na rekon-
strukci veřejného prostoru – parčík U Váhy. Předně je třeba uvést, 
že akce je financována z  grantu HMMP pro oblast životního pro-
středí. V tomto grantovém řízení nemohou být žadatelem městské 
části HMP a tak se k podání žádosti na vypracování projektové do-
kumentace, která předchází vlastní realizaci, ujal zastupitel naší MČ 
Mgr.  Jan Šroubek, za což mu patří náš velký dík. Součástí granto-
vého procesu je projednání akce s veřejností. Mgr. Šroubek oslovil 
spol. Living In Green za účelem zpracování projektové dokumen-
tace, jejíž vypracování logicky předcházela pracovní studie, která 
byla předmětem veřejného projednání za  účasti našich obyvatel, 
samosprávy a  projektanta. Výstupy z  této studie budou následně 
zohledněny ve vlastní projektové dokumentaci.

Cílem celé akce, včetně její následné realizace, bude revitali-
zace celého prostoru parčíku, vymezeného ulicemi Českobrodská, 
Hrabačovská, Bohuslavická a V Záhorském. Bude se jednat převáž-
ně o arboristické práce (kácení, nové výsadby, údržba stromového 
patra), obnovu cestní sítě a umístění mobiliáře. Oproti původnímu 
záměru nebudou součástí parčíku parkovací stání. Doufejme, že se 
v tomto volebním období podaří zajistit finanční prostředky na rea-

veřejné projednání studie na rekonstrukci parčíku u váhy

V nedávné době se v naší MČ na některých stanovištích tříděné-
ho odpadu objevily nové nádoby na třídění kuchyňského odpa-
du. Nádoba je hnědá s oranžovým víkem a západkou s nápisem 
kuCHyŇské zBytky. Prosím nezaměňujme tuto nádobu s  již 
bývalou nádobou na  nápojový karton, který se nyní NOVĚ od-
kládá do žlutého kontejneru společně s plasty, neboť již třídíme 
MULTIKOMODITNĚ. O této novince jsme vás informovali v minu-
lém vydání Dolnopočernického zpravodaje. Jak na to?

do této nádoby patří:
•   Zbytky jídla, ovoce a zeleniny
•   Maso, kosti, kůže
•   Mléčné výrobky
•   Pečivo
•   Čaj, káva
•    Prošlé potraviny i v původním obalu  

kromě skla

do této nádoby nepatří:
•   Zemina, kameny
•   Dřevo, větve, pařezy
•   Plasty, sklo, kovy
•   Nebezpečné odpady
•   Nápojové kartony

začali jsme třídit kuchyňské zbytky

Vážení spoluobčané,
v  rámci Participativního rozpočtu na  r. 2023 byl schválen projekt 
„Dovybavení hřiště Svatoňovická“, podaný paní Markétou Brožo-
vou. Finanční prostředky ve výši 175 tis. určené k  realizaci tohoto 
projektu však nebudou v letošním roce profinancovány z prostého 
důvodu. Naše MČ totiž v říjnu tohoto roku obdržela od hl. m. Prahy 
dotaci ve výši 1,2 mil Kč právě na rekonstrukci tohoto hřiště. Vzhle-
dem k tomu, že hlavní práce zde budou probíhat v r. 2024, bylo by 

dovybavení hřiště ve svatoňovické ulici
nehospodárné realizovat úpravy navržené paní Brožovou v předsti-
hu. Rada MČ proto schválila převedení 128 050 Kč (zbývající částka 
již byla využita na pořízení stolů na stolní tenis) do r. 2024 s cílem je-
jich sdružení s přidělenou dotací a jejich společného profinancová-
ní. Toto rozhodnutí rady bude mít za následek zkvalitnění vybavení 
našeho oblíbeného a hojně využívaného sportoviště a soustředění 
stavebních prací do jednoho společného termínu.
 RMČ Praha – Dolní Počernice

Veškerý odpad odkládáme do nádob v jakémkoliv typu sáčku. 
Nádoba je svážena minimálně jednou týdně, v případě potřeby 
i  častěji, pravidelně čištěna a  při velkém znečištění vyměněna.  
Další informace naleznete na webové stránce Bioodpad.praha.eu 
nebo na infolince 236 004 277 či e-mailu: bioodpad@praha.eu.

Děkujeme, že jste novinku přijali kladně a již třídíte s námi.

 Daniela Novotná, oddělení přestupků a správních agend

takto ano takto ne

lizaci akce, po jejímž dokončení se budeme moci těšit z důstojného 
prostoru při vstupu či vjezdu do Dolních Počernic.

Podporu celé akci vyjádřila Rada MČ svým usnesením č. 8.5 ze 
dne 3. 1. 2023.
 Kancelář starosty
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Informace z mč o možnosti hlášení poruch – informace pro občany
Dispečink THMP (Technologie hlavního města Prahy) přijímá hlá-
šení poruch ohledně:

veřejného osvětlení
světelných signalizačních zařízení (semaforů)
nového městského mobiliáře (zejména zastávkových  
přístřešků)
nabíjecích stanic tHmP

Pro nahlášení případné poruchy využijte nonstop bezplatnou lin-
ku na telefonním čísle 800 404 060.

Práci dispečerům usnadníte, když si předem zjistíte přesnou 
lokalitu poruchy nebo identifikační číslo lampy ze štítku upevně-
ného na stožáru. Hlášení poruch veřejného osvětlení lze provést 
i pomocí mobilní aplikace *Praha svítí <https://thmp.cz/mobilni-
-aplikace/aplikace/mobilni-aplikace> *nebo v  její webové verzi 
„Praha svítí“.

Nahlásit můžete také nelegální graffiti na objektech v majet-
ku hlavního města, opět prostřednictvím mobilní aplikace *Bez 

Počátkem prosince městská část pře-
vzala dokončenou stavbu čp. 26, 
tedy domek získaný před mnoha lety 
od  p.  Polívkové, který byl poté využí-
ván POČINEM (Počernická iniciativa) 
jako „Klub 26“ pro volnočasové aktivity 
našich občanů v  Dolních Počernicích 
a nyní rekonstruován.

Záměr rozsáhlých stavebních úprav 
se podařilo úspěšně dokončit, a  k  dis-
pozici tak máme prakticky novou pěk-
nou budovu se čtyřmi pobytovými 
místnostmi, zázemím a  novými inže-
nýrskými přípojkami. Čp. 26 opět bude 
sloužit, ale již na  jiné úrovni a  spolu 
s přilehlou plochou venkovního hřiště u Rokytky poskytne do-
statek prostoru pro volnočasové aktivity zejména našich dětí 
a mládeže. Vlastní realizace nebyla snadná a musela zdolat ně-
která úskalí, třeba nutnost zachovat stopy původní zástavby, 
změnu projektanta, výběr odpovědného dodavatele na realizaci 
(první dodavatel totiž skončil v  insolvenci). Rád bych vyzdvihl 
roli společnosti Konstruktis Praha, spol. s r.o., která rozestavěnou 
stavbu převzala a řádně a včas dokončila v požadované kvalitě. 
Budova je nyní klasifikována jako velmi úsporná.

Na závěr připojuji několik údajů: Stavba se nazývala „Staveb-
ní úpravy čp 26“, generálním projektantem byl Jan Hájek, zhoto-
vitelem nejprve spol. ACG Real s.r.o. (nyní v insolvenci), následně 
spol. Konstruktis Praha, spol. s  r.o., zastavěná plocha stavby je 
127 m2, podlahová plocha objektu 179 m2, investiční náklady 
dosáhly 10,6 mil. Kč vč. DPH a byly z velké části proplaceny díky 
dotacím z MHMP.

Jak se rekonstrukce povedla, můžete posoudit podle foto-
grafií pořízených před zahájením úprav a fotografií právě dokon-
čené stavby. Věřím, že se našim občanům bude „šestadvacítka“ 
líbit, a hlavně fungovat k jejich spokojenosti.

 Petr Stránský

Rekonstrukce čp. 26 hotova!

Záběry z interiéru před rekonstrukcí, na dolní fotografii domek čp. 26 již 
po rekonstrukci, zářící novotou.

graffiti <https://thmp.cz/bez-graffiti/stranky/bez-graffiti>* nebo 
v její webové verzi „Bez graffiti“.
 MČ Dolní Počernice
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Lékárna v čp. 79 v Českobrodské ulici bude mít otevřeno naposledy 21. 12. 2023 a pak až 8. 1. 2024.
Praktický lékař MUDr. Nováková pracuje i mezi svátky, pouze 29. 12. 2023 má dovolenou.
Ordinační doba Pediatrie viz přiložená tabulka.

Alergologie-Pediatrie s.r.o., IČO 284 55 711
www.alergologie-pediatrie.cz
Svatoňovická 587, Praha 9 - Dolní Počernice, 190 12, 
tel: 723 934 288

od pátku 22. 12. 2023 do pátku 29. 12. 2023 ordinujeme pouze v dolních Počernicích, v Běchovicích je zavřeno.
ve středu 27. 12. 2023 nebude v Běchovicích alergologie.

L é k a ř s k á  P é č e  v   P R ů B ě H u  s vát k ů

oRdInační doBa PedIatRIe – vánoCe 2023
od 22. 12. 2023 do 1. 1. 2024

Pátek  22. 12.
Dolní Počernice

7,00 – 10,00
Objednaní

10,30 – 13,00
Pro nemocné

Po + út  25. 12. – 26. 12. 
zavřeno

vánoCe – státní svátek

středa  27. 12.
Dolní Počernice

7,00 – 10,00
Objednaní

10,30 – 13,00
Pro nemocné

čtvRtek  28. 12.
Dolní Počernice

9,00 – 12,00
Objednaní

12,00 – 14,00
Pro nemocné

Pátek  29. 12.
Dolní Počernice

7,00 – 10,00
Objednaní

10,30 – 13,00
Pro nemocné

PonděLí  1. 1. 2024 
zavřeno

nový Rok – státní svátek

Rádi bychom Vás informovali o letošních stavebních a dalších úpravách v prostorách 
nádvoří u objektů pošty, knihovny, infocentra Oázy a KC Jako doma. Zároveň za ně chceme 
velmi poděkovat vedení městské části, která je jejich realizátorem.

V průběhu roku došlo postupně k těmto realizacím:
–   sestavení pískoviště a jeho zastřešení
–   instalace mlžítka a venkovního umyvadla včetně přívodu vody a instalatérských úprav
–   stavební úpravy zámkové dlažby a výměna stojanu na kola před KC
–   nátěr a oprava laviček před knihovnou
–   oprava a doplnění chybějícího zábradlí ve stodole u muzea 

a doplnění sezení k pískovišti
–   oprava fasády a krycích desek u vstupu do infocentra 

a fasády čelní zdi mezi ním a poštou
–   nová venkovní vrata k poště (ve výrobě a připravena k instalaci 

v nejbližší době)

Nové vstupní dveře do  objektu pošty se nyní řeší s  nájemcem 
(Česká pošta).

Věříme, že tato vylepšení našeho okolí zpříjemní život všem 
obyvatelům Dolních Počernic.

 Oáza Dolní Počernice

nová BRána a daLŠí úPRavy 
Před PoŠtou a InFoCentRem

L é k a ř s k á  P é č e  v   P R ů B ě H u  s vát k ů



zastuPIteLé odPovídaJí
„Co byste chtěl(a) konkrétně realizovat pro občany  
ve středním věku?“

Phdr. drahoslava kráčmarová, Ph.d., 
doLní 
Pro mě jako matku tří dětí, která chce bez větších 
kompromisů skloubit roli mateřskou s  kariérou, 
je zásadní, aby obec dbala na  kvalitu zdejší zá-
kladní školy – aby pro děti představovala bez-
pečné a podporující místo, které je dobře připraví 

na další život. Školní družina, kde děti aktivně a rády tráví svůj čas, 
a  nejrůznější volnočasové aktivity – to vše výrazně pomůže tzv. 
sendvičové generaci a rodinám, které se sem přistěhovaly a nemo-
hou se těšit mezigenerační výpomoci.

Přála bych si, aby zdejší kulturní nabídka zohlednila i naši gene-
raci a nemuseli jsme „za kulturou“ jezdit do centra. 

Judr. Petr kšáda, odP
Máme řadu programů, které jsou zaměřeny 
na seniory a děti. Mimo jiné tato setkání přispíva-
jí k utváření a udržování společenství. Rád bych, 
aby pro občany středního věku byly realizovány 
kulturní a společenské akce, které by mohly být 
plnohodnotnou alternativou událostí, za kterými 

jezdíme do centra Prahy. Mám teď na mysli třeba divadelní předsta-
vení, hudební koncerty, autorská čtení atp. Nebo zapojení do kul-
turních festivalů, které v Praze probíhají.

Jakub Rambousek, doLní
Přál bych si frekventovanější hromadnou dopra-
vu napříč Dolními Počernicemi. Dolní Počernice 
by si měly také chránit a  rozšiřovat zeleň a  co 
nejvíce jí přiblížit občanům ve spojení s volno-
časovými aktivitami. S tím také souvisí výsadba 
zeleného pásu podél štěrboholské magistrály. 

Zelený pás přispěje ke zmírnění vlivu silné automobilové dopravy 
na občany městské části Dolní Počernice a je již navržen v metro-
politním plánu, ale je nutné ho realizovat. Stejně tak je důležité 
například při projektu D0-510 zkapacitnění zajistit řádnou ochra-
nu přírody během stavby a chránit občany proti jejím budoucím 
vlivům, ale je to složité, když není vůle většiny zastupitelstva Dol-
ních Počernic, kterým tímto nejde o zájmy vlastních občanů a ne-
mají odvahu jmenovitě potvrdit své rozhodnutí.

Bc. martin Lněnička, odP
I pro tyto občany je zde nabídka programů. Vět-
šina však vyráží na aktivity do centra nebo na vý-
znamné aktivity do  míst, kde se pořádají (třeba 
O2 arena). Rád bych se pokusil o  setkání na  Sil-
vestra. Možná by bylo zajímavé i pálení čaroděj-
nic. Snažíme se rozšířit nabídku hudební produk-
ce v areálu dětského domova.

Jan Paul, akademický malíř, doLní
Chtěl bych jim vrátit Barborku, tzv. Barču. V  do-
bách její největší slávy to byla právě naše střední 
generace, která se tam v místní restauraci Na Bar-
borce u  piva za  lidovou cenu a  kulečníku pravi-
delně scházela k hazardním hrám, směnným ob-
chodům i k družným sousedským debatám velmi 
rozmanitých emocí.

doc. Phdr. Iva Poláčková Šolcová, 
Ph.d., doLní
Střední věk je mým oblíbeným výzkumným té-
matem, je to úžasné životní období spojené 
s  řadou roztomilých stereotypů a  mýtů. Člověk 
ve středním věku je bezpochyby zatěžkán náloží 
břemen, ale také je vybaven největší kompetencí 

k zvládání těžkostí a výzev. Pro lidi ve středním věku lze realizovat 
v MČ spoustu zlepšováků, z nichž podle mě relevantní je zkvalit-
nění a navýšení dopravních spojů v MČ a zvláště na Vinici. Pokud 
busy mimo špičku jezdí jednou za hodinu, nenavazují na nic, po-
slední spoj přijíždí v půl dvanácté, lidé ve středním věku absenci 
spojů suplují a vozí ratolesti i další členy domácnosti tam a zpátky. 
Je to zbytečná zátěž, kterou by jednoduše vyřešil pro MČ přiléhavý 
jízdní řád. 

zbyněk Richter, ods
Tato otázka by měla být směřována opačně: Co 
byste si přáli, aby pro vás měla realizovat sa-
mospráva Dolních Počernic. Mám totiž zato, že 
pro tuto generaci jsou v naší MČ docela slušné 
podmínky. Možnosti sportovního vyžití v  oddí-
lech Sokola,18jamkové golfové hřiště, fitness 

a  wellness centrum, hustá síť cyklistických stezek, dva venkovní 
fit parky, dobrá nabídka gastronomických zařízení, slušná nabíd-
ka kulturních a  společenských akcí, dobré služby pro motoristy, 
možnosti rybolovu a při mrazu a dostatku sněhu bruslení a běžky.

Co dále? Budu se držet při zemi, ale byl bych rád, aby se po-
vedla pěkná kavárna a cukrárna, rozšíření zdravotnických zařízení, 
zkvalitnění veřejného sportoviště za  MŠ, výstavba nového spor-
toviště na  Vinici, v  souvislosti s  rozvojem naší MČ pak nabídku 
dostupného bydlení, v budoucnu i plavecký bazén a další sporto-
viště a další služby pro veřejnost, ale to již zacházím do sfér, které 
nemohu přímo ovlivnit. 
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mudr. Pavel Boček, PP
Generace 35–60 (a nejen takto striktně vymeze-
ná) má v  naší městské části dostatek možností 
sportovat, ať už organizovaně či rekreačně. Do-
statečné nákupní možnosti, 8 restaurací, mnoho 
kulturně společenských akcí pořádaných Oázou 
a  KC Jako doma, či hotelem Svornost. Kina, di-

vadla, vše je v dosahu v malých vzdálenostech. Nemyslím si tedy, 
že by MČ měla něco dalšího realizovat, ostatně každý občan může 
vznést podněty, např. formou návrhů v participativním rozpočtu.

mgr. et mgr. Petr Hartoš, ods
Střední generace má podle výzkumů veřejného 
mínění čtyři klíčové priority – bydlení, dopravu, 
zdravotnictví (pro sebe, své děti i  rodiče) a škol-
ství. V oblasti bydlení, které je v Praze extrémně 
drahé, bych se nebránil rozumné regulované 
výstavbě v  Dolních Počernicích a  blízkém okolí. 

Doprava se neobejde bez investic do infrastruktury, ale obejde se 
u  nás bez parkovacích zón. O  možnostech zřízení většího počtu 
zdravotnických zařízení vedení obce již diskutuje. A stavební řízení 
vydařeného projektu nové školy aktivně podporujeme.
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Ing. Pavel vermach, Ph.d.,  
doLní
Občané ve středním věku potřebují, aby jim ve-
řejná správa zabezpečila standardní životní pod-
mínky počínaje spolehlivou dopravou do  práce 
a konče odvozem odpadu. Musí mít vše pro pro-
voz domácností, funkční infrastrukturu – vodu, 

kanalizaci a zdroje energie; musí mít kam jít na nákup, kam k lékaři 
a kde si v klidu odpočinout. Občané ve středním věku oceňují pořá-
dek a bezpečnost v obci. Většinou nemají jako svoji prioritu mimo-
řádné aktivity, ale hladký chod běžných věcí. V tomto smyslu jsme 
loni také i občanům středního věku nabídli náš volební program viz 
www.dolni.eu. 

A co bych chtěl konkrétně realizovat pro občany středního věku 
právě teď? Prohrnutý sníh a při náledí posypané ulice.

mgr. Jan Šroubek, PP
V tomto věkovém rozmezí mají lidé mnoho růz-
ných zájmů. Společné mohou mít snad jen to, že 
jde o pracující část obyvatelstva, do které patřím 
i já. Od místní samosprávy proto očekávám péči 
o veřejnou infrastrukturu a veřejná prostranství. 
Konkrétně je potřeba opravit Českobrodskou 

ulici, pokračovat ve  výsadbě stromů v  okolí Hostavického potoka 
a  realizovat lesopark mezi železničními tratěmi. To jsou projekty, 
které přidají naší MČ na kráse i bezpečnosti, což střední generace 
jistě ocení.

Petr stránský, ods
Z mého pohledu vidím silnější potřebu realizace 
volnočasových aktivit pro naše mladší, respek-
tive starší občany. Pro ty ostatní bych rád, aby 
se v  Dolních Počernicích cítili dobře všichni , 
za mne je to tedy dobře dostupná a fungující ob-
čanská vybavenost a aby bylo možné si jít třeba 
zasportovat, posedět s přáteli, jít se projít do pří-
rody atd.

mgr. Jiří schwarz, odP
Odpověď k  dané otázce vychází z  našeho před-
volebního průzkumu, ve kterém byla drtivá vět-
šina občanů této věkové skupiny s životem v naší 
obci spokojena. Rád bych tedy, aby se úroveň 
možností v  naší obci udržela na  vysokém stan-
dardu a  případně by se ji podařilo doplnit další 

nabídkou vhodných volnočasových aktivit, doplnit drobné služby 
i v rámci výstavby nových oblastí v DP a pokračovat v již nastavené 
spolupráci a podpoře našich podnikatelských subjektů stávajících 
i budoucích.

mgr. markéta stehlíková, PP
Střední generace má hodně úkolů a  málo času: 
práce, zabezpečení rodiny, děti, rodiče, budování 
domova, pak opravy… přitom jsou na ně kladeny 
vysoké nároky. Myslím, že se na ni v ČR zapomí-
ná. Jak jim můžeme v Dolních Počernicích pomo-
ci, odlehčit? Tak, že tu bude postaráno o potřeby 

jejich dětí (ZŠ, MŠ, kroužky) i seniorů (KC, výlety, dům seniorů), že 
bude fungovat infrastruktura, veřejná doprava, lékaři, bude pro-
stor pro volný čas (zeleň, sportoviště) i nabídka pro kulturní vyžití. 
Spoustu máme, ale vždy je co zlepšovat. Např. zvýšit možnost vyří-
dit si záležitosti a zjistit informace online, klub pro děti, aktivity pro 
mládež, úpravy veřejných prostor, rozšíření lékařské péče, poraden-
ství při řešení aktuálních problémů. 

Pokud vás zaujalo vyjádření některého ze zastupitelů a rádi byste 
získali doplňující informace, obraťte se přímo na autora příspěvku.  
Někteří zastupitelé se k položené otázce nevyjádřili. Kontaktní úda-
je naleznete na webových stránkách 

https://praha-dolnipocernice.cz/zastupitele-mc
 Redakční rada DPZ
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nová železniční zastávka na Rajské zahradě
Od neděle 10. prosince by měly vlaky linek S2, S3, S9, S22 a S34 zastavovat v nové železniční zastávce Praha-Rajská zahrada. Správa 
železnic uvedla, že kolaudační povolení by měly úřady vydal během pátku. Vlaky zde budou zastavovat ve špičkách všedních dnů 
v souhrnném intervalu 10–15 minut, mimo špičky a o víkendu 15–30 minut. Jízdní dobou 13 minut vlaky konkurují metru, jehož jízdní 
doba mezi Rajskou zahradou a Náměstím Republiky je o tři minuty delší.

S okolím bude nová bezbariérově přístupná zastávka propojena novou pěší lávkou. V rámci ní se poprvé na železnici testuje i nový 
systém navigace v černé barvě projektu Čitelná Praha. Dosud ho cestující mohli vidět hlavně v metru či u nové štvanické lávky Hol-Ka.

Pro jednotlivé směrové tabule jsou zde poprvé použity také prototypy prosvětlených nosičů. Ty plánuje ROPID otestovat v drob-
ných modifikacích pro interiérové použití také ve  stanici metra Palmovka. Z  dálky upozorní na  přítomnost vlakové zastávky také 
výrazný totem se symbolem vlaku a  Eska. Kombinuje tak oba symboly označující přestup na  železnici. V  nedávno publikovaném 
průzkumu spokojenosti s novou navigací totiž lidé preferovali místo 
používaného Eska právě symbol vlaku.

Díky nové vlakové zastávce se usnadní cestování z oblasti sídliště 
Černý Most a Hutí nejen do centra Prahy, ale také do Středočeského 
kraje. Naopak Středočechům umožní nová zastávka rychlejší přestup 
do  celé oblasti Černého Mostu a  Prahy 14. Nová pěší lávka usnadní 
přístup místním obyvatelům oblasti Hutě jak od vlaku, tak i od stanice 
metra Rajská zahrada. Kvůli chybějícímu pokračování lávky ke stani-
ci metra však lidé musí sejít ke Chlumecké ulici, obejít čerpací stanici 
a  pokračovat podchodem. Zbývající část pěší lávky naváže na  nově 
otevřenou nad nástupišti a  napojí zastávku na  sídliště Černý Most 
a stanici metra. Měla by být hotová během 1. čtvrtletí 2024.

 (zpráva převzata z https://zdopravy.cz/)
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Letošní tradiční Vánoční setkání dolnopočernických seniorů pro-
běhlo 10. 12. 2023 v  hotelu Svornost. Po  přivítání všech přítom-
ných, o  které se postarala ředitelka Oázy paní Markéta Brožová, 
následovalo vystoupení Pramínku – přípravné třídy našeho míst-
ního pěveckého sboru Rokytka. Moc hezký výkon malých zpěváč-
ků byl oceněn ze strany hostů potleskem. Poté se nám představila 
ve svém vystoupení paní Zuzana Bubílková, která, i přes svůj vyšší 
věk, je stále nesporně velmi šarmantní dáma, se skvělým hereckým 
vystupováním. Všechny přítomné rozesmála a pobavila vyprávěním 
příběhů ze svého bohatého hereckého života. I po jejím vystoupení 
následoval zasloužený potlesk, doplněný nádhernou kyticí, kterou 
paní Bubílková velmi ocenila.

Poté program pokračoval vyhlášením výsledků soutěže o nej-
lepší linecké kolečko. Do  soutěže se přihlásilo celkem pět odváž-
livců – mezi nimi i jeden muž. Z donesených vzorků porota vybrala 
tři vítězné a  jejich zhotovitele odměnila dárky. Poté již nastoupilo 
na podium trio Staropražští Pardálové, kteří všem přítomným hos-
tům zahráli k tanci či jen tak k poslechu.

vánoční setkání dolnopočernických seniorů
Podle vyjádření přítomných se-

niorů se jim toto setkání velmi líbi-
lo, odcházeli ze Svornosti spokojeni 
s tím, že za rok přijdou na tuto akci 
určitě znovu.

Za  bezchybnou realizaci celé 
akce patří samozřejmě dík všem 
zaměstnancům z  Oázy, KC Jako 
doma, pracovníkům naší MČ, kteří 
se na realizaci této akce podíleli, čle-
nům Komise pro seniory, členkám 
Komise sociální, zdravotní a bytové 
a nesmíme zapomenout ani na per-
sonál hotelu Svornost za hezky při-
pravený velký sál, zajištění pohoš-
tění a oběda pro všechny a skvělou 
obsluhu.
Miroslava ŠílováFo
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úsPěŠný tenIsta a JeŠtě úsPěŠněJŠí tRenéR
tohoto na první pohled nenápadného kluka můžete často potkat na tenisových kurtech v dolních Počernicích. nebo 
ho lze zahlédnout v trenérské lóži při tenisových turnajích naší současné jedničky markéty vondroušové, se kterou le-
tos slavil asi největší úspěch své tenisové kariéry – vítězství ve Wimbledonu. Po přistěhování do dolních Počernic před 
pár lety se včlenil i se svou velkou rodinou do našeho oddílu sokola, jako kdyby zde působil odjakživa. Jak jsem ho 
mohla poznat na kurtech já: skromný, pohodový a fajn kluk, ochotný každému pomoci nejen v tenise... moc ráda jsem 
se tedy chopila příležitosti jeho osobnost přiblížit i vám, čtenářům.

mB: mohl bys nám prosím popsat své tenisové začátky? 

JH: Hrozně rád na to období vzpomínám. Začínal jsem v 9 letech 
na Bohemce na Hagiboru. Pamatuji si, že když jsem přišel domů ze 
školy, odhodil jsem tašku, vzal raketu a kolo a na tenise pak s ka-
marády strávil zbytek dne. Takhle jsem to dělal až do šestnácti let, 
pak už to začalo být víc profesionální. V osmnácti jsem přestoupil 
do I. ČLTK Praha na Štvanici, a tam působím až do dnes. 

mB: čtenáře bude jistě zajímat jak tvá kariéra hráčská, tak tre-
nérská. tvé bohaté zkušenosti se ti daří úspěšně předávat dal-
ším tenistům. Prozradíš nám něco o svém trenérském pokladu 
markétě vondroušové? 

JH: Moje profesionální kariéra trvala skoro dvacet let. V osmnácti 
jsem začínal na nejmenších mezinárodních turnajích a na nich jsem 
pak i končil. Mezi tím se mi podařilo hrát i ty nejprestižnější turna-
je včetně grandslamů a zahrát si i s nejlepšími hráči té doby. Moje 
nejlepší umístění na žebříčku ATP bylo na 59. místo v singlu a 70. 
v deblu. Maky je samozřejmě výkonnostně úplně jinde a potvrdila 
to letos, když byla konečně skoro celou sezonu zdravá. Je to chytrá 
a sportovně nadaná holka, která dokáže vy-
užít svojí pestrou hru proti soupeřkám. Má 
dobře nastavenou hlavu a myslím, že si věří, 
že může porazit každého. Je takový tenisový 
fanatik. Tenis sleduje a obětuje mu opravdu 
hodně. Má dobrý smysl pro humor, což je 
pro mě taky velmi důležité. 

mB: vím, že máš úžasnou a velkou rodinu. 
Jak se ti daří skloubit náročný program 
tenisového trenéra s rodinným životem? 

JH: To je asi nejtěžší věc pro všechny doma. 
Mám skvělou tolerantní manželku a bez její-
ho pochopení a obětavosti by to vůbec ne-
šlo. Já se samozřejmě snažím věnovat svůj 
čas rodině, když jsem doma. 

mB: Jak ses vlastně ocitl v dolních Počernicích? Líbí se ti tu? kde 
jsi předtím bydlel a odkud pocházíš? 

JH: Já jsem vyrůstal na Vinohradech na Flóře. Tam jsem bydlel s ro-
diči a bráchou prvních 20 let svého života. Pak jsem se přestěho-
val do Libně kousek od O2 arény. Do Počernic jsme se nastěhovali 
koncem roku 2020 a máme to tady strašně rádi. Pořád mě to táhlo 
do klidnější části Prahy a Počerkama jsem často projížděl na kole. 
Vždycky jsem si říkal, že by tu mohly děti vyrůstat, tak nějak přiro-
zeněji. Je to tu stále takový mix mezi městem a vesnicí. Velice dobrá 
dostupnost do města a příroda všude kolem. 

mB: Jezdíš ještě sám jako hráč po turnajích? kdo trénuje tebe? 

JH: Já už turnaje nehraju. Poslední turnaj jsem hrál myslím v roce 
2018. Teď se snažím naučit trenérské řemeslo. Nejvíc mi v tom po-
máhá Jirka Hřebec, který mě dříve trénoval jako hráče a teď spolu-

pracujeme jako trenéři u Maky. 

mB: který další sport by byl pro tebe tím vyvoleným, kdyby 
neexistoval tenis? (teď se rouhám, neboť si už bez tenisu sama 
nedokážu svůj volný čas představit :-) zaznamenala jsem, že 
umíš docela slušně hrát i volejbal a také na zeleném trávníku 
s fotbalovým míčem se rozhodně neztratíš... 

JH: Asi by to byl hokej, který jsem až do 16 let hrál. Vlastně to byl 
můj první sport, když jsem byl mladší. Jinak miluju všechny míčové 
sporty a rád si při nějaké příležitosti kterýkoliv zahraju. 

mB: otázka na závěr a hlavně na tělo – máš už konečně to teto-
vání a kde? 

JH: Mám malé tetování, ale nechám si pro sebe, kde…

mB: díky ti za milý rozhovor a přeji mnoho dalších nejen teni-
sových úspěchů :-)

 Markéta Brožová

S kamarádem v asi osmi 
letech.

Tenisový turnaj v Indian Wells 
2006, zápas s Nadalem

Tenisový turnaj v Indian Wells 
2006

S Markétou Vondroušovou, 
vitězkou Wimbledonu 2023

Se starším bráchou Emilem
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vítání občánků
V životě rodičů je několik významných dnů. Tím prvním je samozřej-
mě narození a tím druhým je pro rodiče uvítání jejich ratolesti mezi 
občany. Naše MČ třetí listopadové úterý připravila vítání 14 nových 
občánků v sále hotelu Svornost, jenž se ukázal jako důstojný repre-
zentativní prostor. Za účasti pana starosty Zbyňka Richtera, mé pří-
tomnosti a Ing. Hany Jaklové, předsedkyně Komise sociální, zdravot-
ní a bytové, jsme malé nové občánky s potěšením vítali. Ke slavnostní 
atmosféře přispěli žáci ZUŠ Ratibořická svými hudebními vstupy. 
A aby děti vyrůstaly zdravé a spokojené a prospívaly k radosti svých 
rodičů, to vše a ještě více jim věštily nad krásnou kolíbkou tři přítom-
né sudičky (dámy Hana Jirsáková, Libuše Ondrušková a  Miroslava 
Šílová). Rodiče v  Kronice MČ připojili svůj podpis pod rodičovský 
slib a poté každé dítko dostalo Domovský list, pamětní minci, knihu 
Pozor vlk, dále i knihu o historii Dolních Počernic a poukázky a ma-
minky také květinu. Za přípravu akce patří dík zaměstnancům úřadu, 
zvláště pak paní Ivetě Zelenkové. Popřejme tedy ještě jednou našim 
nejmenším mnoho zdraví, rodičům mnoho radosti z jejich dětí a spo-
kojený život v naší krásné MČ.

Pro nás bylo potěšitelné, že po ukončení akce nám rodiče i rodin-
ní příslušníci děkovali za  velmi důstojnou a  organizačně perfektně 
zvládnutou akci.

 MUDr. Pavel Boček
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Vážení čtenáři našeho Dolnopočernického zpravodaje,
nejdříve bych se Vám všem chtěl omluvit za tiskovou chybu v minu-
lém článku „Záhada posledního náletu“, kdy jsem na konci článku 
omylem zaměnil zmíněnou Štěchovickou přehradu za Slap-
skou přehradu. 

Omylem??? Záměrným hnutím Šotka tiskař-
ského tak učiněno bylo! Ona je to potvůrka svým 
charakterem sice poťouchlá, o  čemž by všichni 
psavci mohli vyprávět od  rána do  večera, ale 
řekl bych, že primárně není zlá. V  naší redak-
ci DPZ pěstujeme napříč dobré vztahy, proto 
i pan Š. T. zvolil mírnější metodu své práce, tedy 
jen zkoušku čtenářské pozornosti…

Velice mě potěšilo, že tento můj omyl (ali-
as Šotkův vtípek) byl některými čtenáři našeho 
zpravodaje odhalen. Pozorní čtenáři totiž správně 
poukazovali, že Slapská přehrada byla zprovozněná 
až v padesátých letech po válce, kdežto Štěchovická již bě-
hem války.

Děkuji za tuto bezprostřední zpětnou vazbu. Svědčí o hloubce 
čtenářského zájmu. Ten fakt hřeje u srdce, ale zároveň nesmírně za-
vazuje.

Víte, co znamenají tato, kdysi běžná slova?

1. Hennin
 a)  druh holandského farmářského sýru (obdoba našeho 

Hermelínu)
 b)  gotický čepec ve tvaru kornoutu (či dvou) vysokého až 60 cm
 c)  výtažek z listů Henovníku bílého (nejstarší 100% přírodní 

barvivo)
2. Jícha
 a)  středověký výraz pro hustou omáčku či polévku
 b)  zahrádkářský kultivar Smuteční vrby
 c)  ve staročeském nářečí „míza“, přeneseně někdy i „krev“
3. záušnice
 a)  nejrozšířenější šperk Slovanek z doby Velké Moravy 

(neuzavřený kovový kroužek vplétaný do vlasů 
či zavěšovaný na čelenku)

 b)  lidově dětská nemoc „příušnice“ (projevující se typickými 
otoky za ušima)

 c)  čelenka, držící vlasy za ušima, aby pozornost upoutaly 
drahocenné naušnice

4. Žahour
 a)  staročesky „žhář“
 b)  staročesky „louč, pochodeň“
 c)  středověká německá specialita (kaše či sladká omáčka 

z rozvařeného ovoce)
5. Pekelec
 a)  ve staročeském lidovém nářečí „čert“ (pekelník), 

eventuelně i samotné „peklo“
 b)  část pece - místo na spaní (prostor, kde si hověl Honza 

z českých pohádek)
 c)  prostor pod / za pecí
6. Pomander
 a)  vonítko, středověký šperk šířící vůni (umělecky zpracované 

pouzdro s vloženou vůněmi napuštěnou kuličkou) – nošeno 
na krku či spíše zavěšené u pasu

 b)  staročesky „rajské jablíčko“ (pomidor)
 c)  staročesky „pomeranč“

o vánocích trošku jinak...

H I s t o R I C k ý  k v í z

H
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Za svoji osobu jsem velmi rád, že rubrika „Historie“ si našla tak 
velkou čtenářskou základnu, a  mohu Vám slíbit, že do  dalších čí-
sel našeho Zpravodaje v roce 2024 již připravuji další články – a to 

ve spolupráci s kolegy badateli (hrabaje se v zaprášených ar-
chívech , ale i v bahně v terénu, hledajíce stopy přímo 

na „místě činu“) – pokračuji v hledání historie o tajných 
německých zbraních vyvíjených v pražských Vysoča-

nech, můžete se těšit na článek o velké letecké bi-
tvě 20. 4. 1945, kdy američtí stíhači sestřelili osm 
německých stíhaček v letecké bitvě nad Horními 
Počernicemi a Hloubětínem (výzkum o této bitvě 
nakonec skončil samostatnou knihou, která vy-

jde v dubnu 2024), vyprávění o tom, jak fungoval 
zkušební polygon stíhačů tanků z ČKD v Kyjích, za-

brousíme i do 1. světové války v osudech mužů, kteří 
v  ní nalezli svůj konec a  jejichž jména jsou vytesána 

na pomníku u našeho úřadu, a slibuji i příběh, jak do naší 
obce dorazila železnice, i o tom, „jaký byl velký den, kdy k nám 

byl zaveden elektrický proud“ .
Toto číslo je vánoční, nechme tentokrát stranou všechny ty vál-

ky a bitvy. Dovolujeme si Vám, stejně jako vloni, prezentovat z his-
torie něco veselejšího…

  7. Prampouch 
 a)  staročesky „pavouk“
 b)  staročesky „rampouch“
 c)  středověký stavební prvek (zděný oblouk nad ulicí 

mezi dvěma domy)
  8. aspergil 
 a)  kropáč na svěcenou vodu
 b)  hovorově člověk s Aspergovým syndromem
 c)  značka hnojiva
  9. Postulant
 a)  žadatel (z latiny postulans = žádající)
 b)  staročesky „poštovní doručovatel, pošťák“
 c)  staročesky „adresát, příjemce“
10.  dalmatika 
 a)  regionální keramika z Dalmacie
 b)  svrchní liturgické roucho ve tvaru „T“
 c)  specializovaná encyklopedická příručka o psím plemenu 

Dalmatin
11.  Refektář 
 a)  starý (tzv. retro) sekretář
 b)  jídelna v klášteře
 c)  lidově restaurátor (= opravář starých efektů a detailů) 
12. řemdih
 a)  husitská zbraň
 b)  nářečně druh zeleniny – ředkev, ředkvička 
 c)  nářečně kuchyňský pomocník – hmoždýř
13. krmáš
 a)  posvícení ve Slezsku
 b)  v myslivecké hantýrce krmivo k založení do krmelce
 c)  staročesky „jídlo, pokrm, krmě“ i „celodenní menu“
14. třezolka
 a)  lidově léčivá rostlina Třezalka tečkovaná
 b)  jednoduchá lidová hračka vyrobená z jablka
 c)  past na myši (krajový výraz z Beskyd)
15. krumpolec
 a)  jednoduchý nástroj k zápřahu 1 kusu skotu (z němčiny 

Krummholz =zakřivené dřevo), na východní Moravě nazván 
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„jařmice“
 b)  jednoduchý nástroj k zápřahu páru skotu, tzv. „jařmo“
 c) les u města Jičín
16. Škapulíř
 a)  pruh látky s otvorem na hlavu – součást řeholního hábitu
 b)  lidově „žáček“ (odvozeno od „školní škamna“)
 c)  sluha, poslíček, nosič zavazadel a balíků (hovorově „škatulí“)
17. Biret
 a)  značka piva
 b)  liturgická pokrývka hlavy
 c)  vojenská čepice
18. Převorka
 a)  převoznice na voru (zaměstnankyně Dopravního podniku 

Praha)
 b)  vrcholová sportovkyně – účastnice krajského či celostátního 

závodu
 c)  představená některých ženských řeholních komunit
19. Punt
 a)  náprsenka – součást ženského renesančního oděvu 
 b)  staročesky „vyznamenání“ (udělená medaile, řád)
 c)  významná funkce, úřad, post

20. troky
 a)  lidový název pro dlabané necky
 b)  synonymum „vantroky“ = dřevěný žlab, jímž se voda 

ve mlýně přiváděla k mlýnskému kolu 
 c)  hrad v Českém ráji
21. Půlpit
 a)  anglická zdobná nádoba na pití (obdoba našeho půllitru) 

s odměrkou v pintách
 b)  stojan určený ke psaní a čtení 
 c)  dámský jezdecký klobouček
22. Bukač
 a)  druh sovy
 b)  starodávný český lidový nástroj fanfrnoch pocházející 

z Chodska
 c)  měch na rozdělávání ohně

Ing. Miroslava Šílová (historický kvíz), Martin Šíla (úvodní slovo)

Zdroje: Wikipedie, A. Vondrušková: Jařmo, parkán, trdlice + osobní 
vědomosti

(Správné vyřešení kvízu naleznete na str. 19)

doLnoPočeRnICké kuLtuRní a InFoRmační CentRum

oáza doLní PočeRnICe – Program v roce 2024

změna PRoGRamu vyHRazena, sledujte FB
Připravujeme: výstavy a veRnIsáŽe, WoRksHoPy, výukové a vzděLávaCí PRoGRamy

staRá oBeC 6, 190 12 PRaHa 9 - doLní PočeRnICe,   tel.: 281 865 754,   www.oazadopo.cz

měsíC datum čas místo akCe

ÚNOR
3. 2. sobota 13.30 – 19.30 OÁZA, KC, Český statek MASOPUST (průvod a veselice)

27. 2. úterý 19.00 – 21.00 Svornost DAKAR, jak ho neznáte 
(talk show s reportérem Janem Říhou)

BŘEZEN

8. 3. pátek od 19.00 Svornost ples

12. 3. – 27. 3. dle objednání OÁZA velikonoční dílny pro MŠ a 1. st. ZŠ

17. 3. neděle 13.00 – 17.00 OÁZA, KC, Český statek VELIKONOČNÍ INSPIRACE a MORANA

DUBEN

7. 4. neděle 15.00 – 16.00 Svornost divadlo pro děti

12. 4. pátek 15.00 – 19.00 OÁZA, KC jarní BAZÁREK

19. – 20. 4. Pá–So dopoledne Dolní Počernice DEN ZEMĚ a UKLIĎME ČESKO

KVĚTEN
17. 5. pátek dopoledne Zámecký park zážitkové hry pro 2. st. ZŠ

28. 5. úterý 18.00 – 22.00 OÁZA, KC SVÁTEK SOUSEDŮ

ČERVEN

2. 6. neděle 13.00 – 18.00 Zámecký park DEN DĚTÍ

21. 6. pátek 15.00 – 19.00 Dětský domov DEN SENIORŮ

27. 6. čtvrtek 15.00 – 19.00 Štěpnice v parku Rozloučení se školním rokem 
+ letní kino

ČERVENEC 20. 7. sobota 10.00 – 18.00 Zámecký park Japonský festival TANABATA

ZÁŘÍ
12. 9. čtvrtek 19.00 – 21.30 Zámecký park KONCERT V PARKU – trio INFLAGRANTI

14. 9. sobota 15.00 – 22.00 Zámecký park Hudební festival BABÍ LÉTO

ŘÍJEN

6. 10. neděle 13.00 – 17.00 Zámecký park CYKLOHRÁTKY

8. 10. úterý 19.00 – 21.30 Svornost KONCERT

20. 10. neděle 15.00 – 17.00 bude upřesněno DRAKIÁDA

31. 10. čtvrtek 17.00 – 19.00 Zámecký park HALLOWEENská procházka 
a párty pro děti a rodiče

LISTOPAD 19. 11. úterý 19.00 – 21.30 Svornost KONCERT

PROSINEC

3. 12. – 20. 12. dle otevír. doby OÁZA VÝSTAVA BETLÉMŮ

3. 12. – 18. 12. dle objednání OÁZA vánoční dílny pro MŠ a 1. st. ZŠ

6. 12. pátek 14.00 – 19.00 OÁZA, KC MIKULÁŠSKÁ 
(nadílka, peklíčko, pečení...)

8. 12. neděle 9.30 – 13.30 Svornost VÁNOČNÍ SETKÁNÍ SENIORŮ

20. 12. pátek 14.00 – 18.00 OÁZA, KC, park ADVENTNÍ ZASTAVENÍ
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za kristián ve svornosti aneb Zavřete oči…

věra martinová nezklamala

Sál Svornosti praskal 14. listopadu 2023 ve švech v očekávání mla-
dého talentu, jehož vzorem je Karel Gott, a samozřejmě oblíbených 
písní, které publikum provázejí od mládí. Pokud byste si snad mysleli, 
že se zde sešli Gottovi vrstevníci, nebyla by to pravda, protože pu-
blikum tvořili – dle mého odhadu – zejména lidé mezi 35–70 lety. 
Někteří již tušili, že nepřijdou marně, zaslechli totiž Kristiána Šebka 
v létě na koncertu v dolnopočernickém parku, kde byl hostem při vy-
stoupení své maminky Kristýny zpívající písně britské zpěvačky Ade-
le, ale především si díky propagaci Oázy mohli poslechnout ukázky 
Kristiánova pěveckého projevu.

Kristián posluchačům našim i ze vzdálenějších míst představil svůj 
projekt „Můj vzor, Božský Karel“ připomínající Gottovu hudební tvor-
bu i  významné životní milníky. S  tímto turné započal koncem října, 
takže „náš“ koncert patřil k jedněm z prvních. Mladý zpěvák netouží 
stát se „revivalem“ či kopií a  říká, že před publikum s písněmi Karla 
Gotta, které chce zpívat svým vlastním hlasem a způsobem, předstu-
poval s obavami. Snaží se objevit v každé písni něco svého, s orches-
trem občas vycházejí z původních aranží, v některých případech se 
vracejí k  prvním živým koncertům ze šedesátých let, nebo naopak 
vybírají z  let pozdějších či je dotvářejí 
a dodávají jim moderní zvuk. Třeba Včelku 

Další z  koncertů pořádaných příspěvkovou organizací Oáza Dolní 
Počernice se konal 17. 10. 2023. Sál hotelu Svornost přivítal počet-
né návštěvníky, kteří si přišli poslechnout první dámu české country, 
jak je někdy Věra Martinová nazývána. Nevím, zda ji tato pochvalná 
„škatulka“ těší, jisté ale je, že na hudební scéně se s touto nezaměni-
telnou zpěvačkou, absolventkou konzervatoře, posluchači setkávají 
nejméně od r. 1986, kdy začala vystupovat sólově, a neměli důvod 
na  její produkci zanevřít. O  tři roky později vyšlo Věře Martinové 
velmi úspěšné album s názvem Dál jen vejdi. Z mnoha písní se staly 
skutečné hity: kdo by neznal např. písně Malý dům nad skálou, Dala 
jsem lásku řekám, Až na vrcholky hor… I další alba z devadesátých let 
minulého století měla úspěch, i když se 
postupně přikláněla ke  komornější fol-
kové atmosféře nebo kladla větší důraz 
na kytarový zvuk. 

V  Dolních Počernicích se nám Věra 
Martinová, která stejně jako její hlas 
snad nestárne, představila nejen s noto-
ricky známými písněmi, které v úryvcích 
spojila do písňových bloků, ale i s písně-
mi méně známými, a především s  těmi, 
které pocházejí z posledního alba Meri-
tum (2020), příznivě oceňovaného kriti-

Máju hrají v latinských rytmech, stejně tak Kávu si osladím. „Trošku si 
s tím tedy hrajeme, ale pořád s velkou opatrností,“ přibližuje Šebek.

Ač osobně nepatřím k  fanklubu Karla Gotta, musím s  uznáním 
přiznat, že Kristián mě nadchl – svému vzoru vzdal skutečný hold, 
bez přetvářky a s citem uváděl jednotlivé písně, při nichž ho dopro-
vázel početný taneční orchestr (až se nám zdálo, že se do prostoru 
pro kapelu nevejdou) Black Tower. Ocenila jsem i skladbu písní, kte-
ré představovaly průřez celou hudební kariérou Karla Gotta. A pře-
devším: zpíval krásně, bylo od  počátku více než zřejmé, že ukázky 
nepřeháněly, a my slyšíme vyzrálý, kultivovaný pěvecký projev. Jeho 
příznivci z publika v sále, ale i ti, kteří mimoděk zaslechli úryvky kon-
certu při cestě kolem hotelu Svornost, potvrdili, jako by slyšeli „bož-
ského Karla“. Ve  známém filmu pro pamětníky říká hlavní postava 
Kristián: „Zavřete oči, odcházím…“ – což by se možná dalo v tomto 
případě poupravit: „Kristián zpívá, zavřete oči…“

Poděkování patří organizátorům, tedy Oáze Dolní Počernice, kte-
rá mimo jiné prokázala, řekla bych, „dobrý čich“, když koncert teh-
dy neznámého interpreta objednávala, i dalším pracovníkům úřadu 
městské části za jejich pomoc s přípravou nejen tohoto koncertu.

 Markéta Stehlíková

ky i publikem. Nahrávka vznikla s přispěním uznávaného producenta 
Borise Carloffa a hudebnice na ní dokazuje, že zdaleka nežije jenom 
žánrem country. Myslím, že se nejen hlavní píseň tohoto alba líbi-
la i na koncertě ve Svornosti. V průběhu koncertu mě oslovily právě 
ty písně, které bych – jako laik – označila jako bluesové či soulové 
a které najdeme převážně na albu Meritum. Mají příjemnou, někdy 
až trochu nostalgickou polohu (Říjen), ovšem nesklouzávají ke klišé. 
A to nejen díky hudbě, ale přispívají k tomu velmi kvalitní texty, věc 
v posledních letech nevídaná (či spíše neslýchaná).

Publikum, které zavítalo do Svornosti na koncert Věry Martinové, 
rozhodně nemohlo být zklamáno: ani ten, kdo má rád její písně z 80. 

a 90. let 20. století, ani ten, kdo zpěvač-
ku a  její tvorbu sleduje průběžně, a  ani 
ten, jehož starší písně tolik neoslovovaly, 
ale nyní ho příjemně překvapil jiný zvuk 
a poloha nových písní. 

Na  závěr bych chtěla poděkovat 
Oáze za všechny koncerty, které v r. 2023 
uspořádala, a vyjádřit naději, že i v roce 
nadcházejícím se jí bude na  tomto poli 
dařit. Těším se.

 Markéta Stehlíková
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Během prosincových adventních dní nás skoro každý den navště-
vovaly děti z  MŠ a  1. stupně ZŠ se svými učitelkami, aby předem 
zakusily tu správnou vánoční atmosféru při přípravě voňavých me-
dových perníčků, které si vlastnoručně vyválely, vykrájely, upekly 
a s velkou chutí snědly pomalu ještě horké hned po vyndání z pece 
v našem historickém muzeu. Krom toho si s obdivem prohlédly naši 
sbírku vystavených betlémů a slavnostní výzdobu, dozvěděly třeba 
i něco nového o vánočních zvycích a zahrály si tematický kvíz.

Překvapil (a  hlavně nás velmi těší) stále rostoucí zájem tříd 
z Dolních Počernic, blízkého okolí i třeba vzdálenějších Letňan, až 
bylo nutné skoro odmítat kvůli naplněné kapacitě… 

Jsme moc rádi, že nám s  dětmi chodí pomáhat místní dámy, 
nejčastěji paní Papežová, Jirsáková, Moravcová, Víchová, dále také 
paní Vavřinová, Hadačová, Novotná, Kaplanová a Langhammerová 
a možná příště pomůžou i další…

Tímto jim velice děkujeme za ten správný „babičkovský“ přístup 
k dětem a jejich obětavou pomoc, bez níž by bylo téměř nemožné 
perníčkování pořádat v tomto rozsahu…

Těšíme se na další jarní dílničky v březnu, tentokrát pro změnu 
velikonoční. 

 Oáza Dolní Počernice

vánoční PeRníčkování PRo dětI 
v infocentru a muzeu oáza
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V minulém čísle DPZ jsme chybně uvedli jméno autora fotogra-
fi í u článků Memoriál Tomáše Krále, kde má být správně Marti-
na Adlerová, dále u článku Koncert zpěvačky Kristy, kde má být 
správně Lukáš Brož, a pak u článku Výlov, kde má být Markéta 
Brožová. Taktéž nedopatřením nebyly uveřejněny žádné fotogra-
fi e u článku Babí léto, jejichž autorem je Lukáš Brož, z nichž vám 
alespoň pár pro připomenutí přinášíme v tomto čísle na str. 25.

Kompletní fotografi e z  většiny pořádaných akcí najdete 
v galerii na www.oazadopo.cz.

omLuva RedakCe
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mIkuLáŠ, ztratil plášť, mikuláška sukni…
Na  dolnopočernické akci Setkání s  Mikulášem v  pátek 1. prosince 
snad nikdo nic ze svého oblečení neztratil, neboť by mu byla pořádná 
zima. Už pár dní předem se na nás vytrvale snášely sněhové vločky, 
které pro toto odpoledne vykouzlily nádhernou zimní scenerii... 

Začalo to cestou do pekla, i když některé děti opouštěla odvaha 
hned na schodech a další nechtěly o čertech ani slyšet. Většina však 
statečně sestupovala za trochu strašidelné zvukové kulisy do tmavé-
ho a tematicky nazdobeného a nasvíceného sklepa, kde na ně čekal 
Lucifer se svými pomocníky. S nimi si pak zahrál kostky o vykoupení 
svých hříchů, což dopadlo naštěstí ve všech případech dobře, nikoho 
si tam čerti u sebe nenechali a poslali všechny zpět nahoru k Miku-
lášovi pro nadílku. Podobné říkanky a  básničky jako z  titulu tohoto 
článku pak děti měly připravené pro Mikuláše s anděly, od kterých pak 
obdržely balíček s ovocem a různými dobrotami.

Ovšem program nebyl jen o mikulášské nadílce a čertech: v Info-
centru Oáza právě začala výstava betlémů (trvající až do začátku led-
na), vedle v muzeu se pekly rohlíčky, bylo možno zakoupit korálkové 
ozdoby či ručně dělané perníčky, v KC Jako doma proběhla prodejní 
výstava dětských knížek, prodej různých dárkových předmětů a také 
ukázka pletení košíků, které bylo možno též pořídit včetně vlastno-
ručně vytvořených výrobků z  kroužku šití či keramiky. Venku bylo 
možno si opět nechat orazit vánoční pohledy razítkem Andělská poš-
ta 2023, které je i nadále k dispozici v infocentru. Všude krásně vonělo 
cukroví, dětský punč či svařák, vánoční atmosféru dotvořily plamínky 
svíček, ozdobené stromečky, jmelí a další tradiční výzdoba. Prokřehlé 
ruce potom příjemně zahřál oheň nad pekelným kotlem…

Děkujeme všem pomocníkům: Hance, Mílovi, Majdě, Adamovi, 
Viky, Ester, Pavlovi, Petrovi, Tomášovi, Petře, Klárce, Kačce, Janě N., 
Janě V., Zdeně a Uli, Michalovi a Janě B. Dále členkám KSZB za balení 
nadílky pro děti, naší pracovní četě (Janovi, Terezce, Zdendovi a To-
mášovi) za pomoc při přípravě a úklidu po akci a také MČ Praha-Dolní 
Počernice a sponzorům Coca-Cola a Česká spořitelna.

Ti všichni umožnili dětem i dospělým prožít příjemné pozdní od-
poledne s nádechem lehkých obav, zda přece jen není lepší nezlobit, 
aby se nerozzlobili i ti naši většinou hodní čerti…  

 Markéta Brožová za Oázu Dolní Počernice
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Krásné vánoční svátky,
úspěšný rok 2024
a především hodně zdraví, štěstí, lásky 
a spoustu dobrých lidí okolo sebe

Vám přeje 
Oáza Dolní Počernice

doLnoPočeRnICké kuLtuRní 
a InFoRmační CentRum
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ko Čas adventu

B o H o s LuŽ By  o   vá n o C í C H  2 023
v kostele nanebevzetí Panny marie v dolních Počernicích

Čas adventu, letos tak krátkého, že je zároveň časem 
blížících se Vánoc.

Čas temnoty, která nastává jen několik hodin po poledni, 
ale zároveň čas zářící v člověku, zářící nadějí na klid Vánoc 
a vyhlídkou na krásné věci příští.

A to i když se v zemích blízkých i vzdálených vedou války 
a někteří lidé se nenávidí a zabíjejí.

Venku sněží, mrzne, vločky studí za krkem. Ale doma 
u kamen je teplo. 

V kamnech praská dřevo a oheň vypráví svou zimní 
pohádku. Čas vzpomínek na věci minulé, čas snění 
o dobách budoucích.

Čas lidského sblížení, čas odpuštění, čas smíření.

Zmrzlý sníh chrupe a vrže pod nohama. Stromy sklánějí 
větve pod tíhou sněhové nadílky. Ticho zasněžené krajiny.

Vločky v tichu padají a zpívají svou vánoční píseň.

Odvážlivci se už těší na koupel v rybníku na svatého 
Štěpána.

Atmosféra Vánoc. Proč by měl člověk tratit čas a klid v duši 
nakupováním dárků a zásob jídla, když je na světě tak 
krásně?

Nenechme si tu krásu, klid a mír ujít!

Libor Ovečka

den / svátek HodIna BoHosLuŽBy

Sobota 23. 12. 
4. neděle adventní 

18.00 mše svatá

Neděle 24. 12. 
Štědrý den

15.00 
24.00

vánoční bohoslužba pro děti (bude k dispozici Betlémské světlo) 
Půlnoční mše svatá

Pondělí 25. 12. 
slavnost narození Páně

10.00 
14.00–17.00

mše svatá 
Možnost návštěvy jesliček v kostele

Úterý 26. 12. 
svátek sv. Štěpána

9.00 
mše svatá 
(Po mši svaté svatoštěpánské koupání v místním rybníce :-)

Neděle 31. 12. 
svátek svaté rodiny 
silvestr

9.00

cca 19.00 (na faře)

mše svatá s obnovou manželského slibu a na poděkování za rok 2023. 
Večer možnost neformálního rodinného posezení na faře,  
kde se pro vytrvalé bude ve 23.00 sloužit mše svatá.

Pondělí 1. 1. 2024 
slavnost Panny marie, matky Boží

10.00 mše svatá

Sobota 6. 1. 
slavnost zjevení Páně 

18.00 mše svatá

Neděle 7. 1. 
svátek křtu Páně 
(Touto nedělí končí doba vánoční)

9.00 mše svatá
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odhalení nové malby Ježíše krista na kříži
Slavnost Ježíše Krista Krále je významným dnem římskokatolického 
liturgického kalendáře. Pro katolickou církev je tento den jakýmsi 
milníkem, kterým končí jeden církevní rok a druhý začíná (pozn.: cír-
kevní rok se časově neshoduje s naším běžným kalendářním rokem). 
Slavnost Ježíše Krista Krále připadá vždy na neděli, po které násle-
duje advent, tedy první neděle adventní, kdy se zapaluje první svíce 
na  adventním věnci. Jedná se o  svátek poměrně nový. Vyhlásil jej 
ve své encyklice „Quas primas“ dne 11. prosince 1925 papež Pius XI. 
Poprvé se tento svátek slavil na poslední říjnovou neděli roku 1926. 
Pius XI. chtěl tímto svátkem zdůraznit, že státní správa nemá podle 
nauky katolické církve právo rozhodovat o  záležitostech, které pří-
sluší Bohu – tj. především v oblasti etiky a důstojnosti člověka. Pius 
XI. s oslavou tohoto svátku spojil také každoroční zasvěcení lidstva 
Ježíšovu srdci.

Letošní slavnost Ježíše Krista Krále připadla na neděli 26. 11. 2023, 
a tuto významnou událost římskokatolického kalendáře využila naše 
městská část po dohodě s místní farností a s akademickým malířem 
Janem Paulem k slavnostnímu aktu odhalení nové malby Ježíše Kris-
ta na  tzv. „plechovém korpusu“, který je nedílnou součástí velkého 
kříže, stojícího na křižovatce u Sokolovny naproti budově staré školy. 
Slavnost začala po 10. hodině za přítomnosti starosty Zbyňka Richtra, 
akademického malíře Jana Paula, administrátora naší farnosti otce Li-
bora Ovečky, a diváků, které tvořili zejména členové naší místní farní 
římskokatolické komunity.

Slavnostní odhalení zahájil krátkým proslovem pan starosta, 
ve  kterém připomněl, jak se naše městská část stará o  zachová-
ní kulturních a historických památek v Dolních Počernicích a ze-
jména pak poukázal na zmíněný památeční kříž, který byl od roku 

Tipovali jste správně?
1.b), 2.a), 3.a), 4.c), 5.c), 6.a), 7.c), 8.b), 9.a), 10.b), 11.b), 12.a), 
13.a), 14.b), 15. a), 16.a), 17.b), 18.c), 19.a), 20.a), 21.b), 22.b)

sPRávné řeŠení kvízu ze stR. 12–13

1989 na  základě iniciativy vedení 
naší MČ již 3x opraven a  postup-
ně rekonstruován (poznámka: sa-
motný kříž byl vztyčený už v roce 
1886, poslední malba na  plecho-
vém korpusu byla provedena 
v  roce 2000). Zároveň vyzdvihl 
skutečnost, že autor nové malby 
Ježíše Krista, akademický ma-
líř Jan Paul, provedl tuto malbu 
zdarma ve prospěch církve a naší 
obce, za  což mu pan starosta 
jménem všech zastupitelů vyslo-
vil upřímný dík. Pak dostal slovo 
samotný autor. Krátce zmínil, jak 
malování probíhalo (což bylo 
podrobně publikováno v  článku 
v  minulém DPZ), jaké malířské 
techniky použil, a  jak bylo složité 
namalovat správné proporce těla 
Krista na  plechový korpus, který 
ne zcela přesně odpovídá anato-
mii lidské postavy. Autor také uvedl, jaký bude další postup údrž-
by malby, aby vydržela co nejdéle v zachovalém stavu. Poté otec 
Libor Ovečka provedl krátký obřad svěcení kříže a  jeho žehnání, 
zakončené modlitbou. Nakonec se slavnostně stáhla látka, která 
zakrývala malbu Ježíše Krista, a  přítomní diváci spatřili celé dílo 
v  jeho kráse. Z  pochvalných reakcí přihlížejících a  potlesku bylo 
zřejmé, že se malba divákům líbí, což také ocenili množstvím po-
zitivních slov směřovaných přímo k  Janu Paulovi. Pak se většina 
přítomných přesunula do prostor nedaleké fary, kde bylo možné 
si s autorem malby v teple a při čaji či kávě popovídat.

Slavnost odhalení skončila, účastníci odešli a Kristus na kříži osa-
měl, nicméně každý, kdo půjde kolem něho, má možnost se na ukři-
žovaného podívat a  jsem přesvědčený, že určitě většina ocení um, 
který Jan Paul do nové malby Spasitele vložil. Zejména vyjádření jeho 
duchovní podstaty, která je v  nové malbě patrná. Však také podle 
mého názoru bylo záměrem autora vyjádřit Krista smířeného, nikoliv 
trpícího, a to se mu povedlo na výbornou. 
 Martin Šíla

Komise pro činnost seniorů v součinnosti s ÚMČ Praha - Dolní 
Počernice , pořádá v termínu od 22. 4. 2024 do 26. 4. 2024 
pobyt v lázních mšené.

Cena pro účastníky je 2.945,- Kč za osobu.

Podrobnější Informace o pobytu a ostatních podmínkách 
(včetně způsobu platby) budou sděleny na vyžádání při 
závazném přihlášení.

Závazné přihlášky přijímá paní Marie Konopová (telefon 
702 016 010) nebo pan Miloslav Konopa (telefon 601 589 431)

Miloslav Konopa, předseda komise pro činnost seniorů
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Adventní tvoření  
podruhé

KC JAKO DOMA vám posílá vánoční přání z celého srdce, 

které je zahřáté nejen vánočním punčem, ale i vaší úžasnou společností. Přejeme vám 
Vánoce plné smíchu, který bude slyšet až na Hlavním nádraží, a aby váš dárek od Ježíška 
nebyl žádný stres, ale jen a pouze radost. 

Ať váš nový rok bliká stejně světelně jako vánoční stromeček před úřadem a ať se vám 
splní všechna přání! 

S láskou a humorem Vaše komunitní centrum, ve kterém jste vždycky JAKO DOMA :-)

vyplatí se nás sledovat, stačí se přihlásit na  www.kcjakodo-
ma.cz k odběru novinek. 

Do konce února 2024 si můžete prohlédnout výstavu „kou-
zeLné světLo“ malířky Olgy Stárkové a kamenosochaře Josefa 
Boreckého.

Chystáme seniorskou odpolední party plnou společen-
ských her „d e s k o v k y a karetní kouzla s michalem“ 12. led-
na 2024 od 14.00 hod. Připravte se na nostalgii a zábavu, kterou 
jsme si užívali jako děti! Člověče nezlob se, kanasta, dáma, žolíky, 
šachy a … (nechte se překvapit)!

v úterý 16. ledna 2024 v 18 hodin vás zveme na zdravotní 
přednášku mudr. Rudolfa zemka „Léčebné masáže při boles-
tech zad a krční páteře“. Pan Zemek se celý svůj život zabývá al-
ternativní medicínou v Čechách i v zahraničí. Přispívá do časopisu 
Meduňka, kde jste se mohli setkat s jeho články. 

Nabijte se ženskou energií a uvolněte tělo i mysl na worksho-
pu cvičení a tance s obručí „Hoop dance pro dívky a ženy“ v so-
botu 27. 1. a 24. 2. 2024. Lektorka: Martina Anya (www.anyadance.
cz)

Moc vám všem děkujeme, protože bez vás všech (z dolnopo-
černické komunity) by to nebylo ono. Zvláštní poděkování patří 
našim nejmilejším starším holkám a klukům za pomoc s výzdobou 
domečku našeho společného komunitního centra. 

Přijďte se podívat a využijte náš nefalšovaný vánoční Foto-
koutek. Rádi vás vyfotíme!

 Tým KC Jako doma – Zdena a Uli

Loni jsme zkusili spolu s KC Jako doma a Oázou Dolní Počerni-
ce uspořádat novou akci, která se váže k předvánočnímu času 
a přináší prostor pro setkání i popovídání při výrobě tradičních, 
nebo i netradičních vánočních dekorací, především adventních 
věnců. Tentokrát se konala již týden před první adventní nedě-
lí a  stejně jako v  minulém roce si i  letos našla svoje účastnice 
a účastníky. Někdo byl při výrobě zkušenější, jiný spíše nováč-
kem, ale to vůbec nevadilo, protože jsme si mohli navzájem 
poradit a načerpat inspiraci. Nechybělo ani něco dobrého k za-
kousnutí a  svařené víno pro naladění na  vánoční atmosféru. 
A že vznikla velmi podařená díla, dokumentují fotografie – tře-
ba vás zaujmou a příští rok se k nám přidáte.

Velmi děkuju zaměstnancům KC a Oázy za bezvadnou pří-
pravu Adventního tvoření a pracovníkům údržby ÚMČ za dodá-
ní materiálu pro naši tvorbu.

 Markéta Stehlíková

lí a  stejně jako v  minulém roce si i  letos našla svoje účastnice 
a účastníky. Někdo byl při výrobě zkušenější, jiný spíše nováč-

Loni jsme zkusili spolu s KC Jako doma a Oázou Dolní Počerni-
ce uspořádat novou akci, která se váže k předvánočnímu času 
a přináší prostor pro setkání i popovídání při výrobě tradičních, 
nebo i netradičních vánočních dekorací, především adventních 
věnců. Tentokrát se konala již týden před první adventní nedě-
lí a  stejně jako v  minulém roce si i  letos našla svoje účastnice 

Loni jsme zkusili spolu s KC Jako doma a Oázou Dolní Počerni-
ce uspořádat novou akci, která se váže k předvánočnímu času 
a přináší prostor pro setkání i popovídání při výrobě tradičních, 
nebo i netradičních vánočních dekorací, především adventních 
věnců. Tentokrát se konala již týden před první adventní nedě-
lí a  stejně jako v  minulém roce si i  letos našla svoje účastnice 
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kouzelné světlo – výstava malířky olgy stárkové 
a sochaře Josefa Boreckého v kC Jako doma
22. listopadu 2023 byla zahájena v KC Jako doma výstava dvou dol-
nopočernických výtvarníků, kteří zde dlouho žijí a  tvoří. Grafi čka 
a malířka Olga Stárková a kameník „dolnopočernický“ Josef Borecký. 
Název výstavy odkazuje nejen k období Vánoc, v němž je světlo vý-
znamným symbolem narození Ježíše Krista, ale také k tvorbě na vý-
stavě presentované. 

olga stárková je především zkušená grafi čka, pečlivá profesi-
onálka a  inspirace grafi kou je v  její volné malířské tvorbě výrazná. 
Ráda konfrontuje fantazijní kresebně pojaté symboly s volnou mal-
bou, přičemž výtvarné struktury se vzájemně doplňují, prolínají, 
nebo naopak popírají. Forma obrazů Olgy Stárkové se vyznačuje roz-
manitostí a hravostí, která je pro její volnou tvorbu charakteristická. 
Precizně a mnohdy efektně zachází s malířskou strukturou, která vy-
tváří na mnoha místech obrazu grafi cký výraz. Ten má pro ni význam 
především estetický, stejně jako barva, kterou používá intuitivně. Ba-
revný kolorit jejích obrazů je poměrně široký, od expresivní pastózní 
hmoty až k tlumeným polotónům pastelové škály. V některých obra-
zech má barva symbolický smysl a světlo duchovní sdělení. 

V tvorbě Olgy Stárkové je totiž podstatné téma, nikoliv náhoda. 
Jsou to motivy krajiny, rostlin, pučení, rození, svět mikrokosmu bu-

něk, organismů i makrokosmu v kompozicích barevně výrazných, jin-
dy lyricky klidných i dramatických. Je to téma proměny, prorůstání, 
radosti života, ale i nostalgie podzimu a zimy. A také vyjadřuje téma 
konfesní, jak jinak v  případě katoličky Olgy, téma duchovní v  sym-
bolice křesťanské, přesahující a naději vyjadřující například v moti-
vech ukřižování a milosrdenství, lásky a smyslu smrti. A je to nakonec 
i  téma universa, které autorku také zajímá, neboť to, co nedohléd-
neme v  prostoru kosmickém a  duchovním, v  němž světlo proniká 
temnotou nedozírné dálky, si můžeme jen představovat a snít. Olga 
je duší výtvarnice, okrašlovatelka fádní reality, a její práce prozrazuje 
radost z tvorby i snahu o závažné sdělení. Z těch nejlepších obrazů, 
v nichž dokázala uhlídat svoji nutkavost učinit obraz vizuálně přitaž-
livějším, vyzařuje klid i hloubka ponoru do krásy a tajemství života.

Naproti tomu Josef Borecký je dělník svého řemesla. Sochař a ka-
meník, tesající plastiku, nemůže nic přemalovat, nemůže opravit, co 
zkazil, údery palicí do dláta musejí být přesné, aby se kámen odlomil 
právě tam, kde to tvůrce potřebuje. Bez letité zkušenosti to jde špat-
ně, ale Pepa se kamenosochařství věnuje celý život. Malou ukázku 
jeho tvorby je nyní možné spatřit na výstavě v KC Jako doma, kde 
představuje své artefakty, svítilny různých tvarů, které mohou být 
nejen originálním doplňkem zahradní architektury, ale i  ozdobou 
interiéru. Jeho oblíbený tvar je jehlan, který má řadu symbolických 
významů. Trojúhelník představuje základní trojice: začátek, střed, ko-
nec; zrození, život, smrt; Otce, Syna a Ducha svatého. Ke své práci při-
stupuje intuitivně a nechává se inspirovat v procesu práce. Do plas-
tiky je možné vložit třeba svíčku, jejíž světlo vdechuje kameni život. 

Josef Borecký tvoří v ústraní a s pokorou, neboť kámen vyžaduje 
od  svého tvůrce především pokoru. Pepa zná kámen dobře, a  umí 
s ním zacházet zručně a profesionálně. Vytvořit třeba kopii barokní 
plastiky, nebo portrét podle fotografi e, předpokládá nejen nadání, 
ale i dovednost. Škoda že nevidím nějaké jeho větší sochařské dílo 
v parku, nebo na jiném místě v Dolních Počernicích. Při vstupu na cy-
klostezku má jen „lehátko“, které obci velkoryse zapůjčil. Sám říká, že 
jeho oborem pro obec jsou sokly a schody, podle mě je to ale málo, 
protože kameník „dolnopočernický“ umí mnohem víc. Pepa ale uzná-
ní neočekává, kameničina je především smyslem jeho života, které-
mu obětoval nejen čas, ale také kus svého zdraví. Vystavené plastiky 
Josefa Boreckého svědčí o citu pro materiál, jeho tektoniku i struktu-
ru, a také o snaze přeměnit tvrdý kámen v uměleckořemeslnou hod-
notu. Výstava Olgy Stárkové a Josefa Boreckého je v KC Jako doma 
k vidění do konce února 2024.

 Jan Paul 
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madonka z lipové aleje

vánoční zdravice ze školky duha

dějství třetí: zázrak aneb zlo nemá poslední slovo
Sobota 18. 11. 2023 ráno. Několik členů z Hostavického spolku přichází do aleje, aby obhlédlo dove-
zené kmeny, jež chtějí záhy upravit do podoby přírodních laviček. Jejich zrak v bezděčném očekávání 
znovu prožitého smutku nad žalujícím torzem původní přelíbezné sošky Panny Marie Rosa Mystica 
pochopitelně padne na Boží muka. A hle! Něco je jinak. 

Ne, to snad není možné, rozum odmítá pobrat, co mu předkládají oči. Kaplička totiž není prázdná. 
Stojí v ní Madonka… Nikoliv ta původní, ale na tom přece nesejde. Je to stále táž Matička Boží. Matička 
připravená vždy naslouchat. Zázrak, stal se prostě zázrak nebo jak jinak si to tajemné dění vyložit?

A navíc o dva dny později tento zázrak spatřuje další (už větší) skupinka v čele se starostou Jiřím 
Zajacem a otcem Edwardem Walczykem, kteří přicházejí vytipovat místo pro křížovou cestu a přinášejí 
sebou novou náhradní sošku Madony. I oni jsou překvapeni, upřímně žasnou. Boží muka už nejsou 
prázdná. To opravdu nečekali. Najednou jsou tak na místě Madonky hned dvě – tedy zázrak na druhou!

Vědí to jen hvězdy, my se jen můžeme domýšlet. Jen ony byly svědkem zmaru. Jen ony přihlížely 
návratu… Pouze ony ví, co se přihodilo tehdy o zářijové noci. Pouze ony ví, co se událo po dvou měsí-
cích o noci listopadové… Našemu lidskému poznání detaily zůstaly skryty, ostatně historie se opakuje 
– např. vezměme si takové pastýře, když se právě nacházíme v době vánoční. Oni též nic přesného 

nevěděli, jejich rozum tápal, ale srdce velelo vydat se do noci. Vyšli, aby záhy žasli a radovali se. I my máme důvod v lipové aleji Vidlák žasnout 
a radovat se. Madonka je zpět na svém místě, navíc alej postupně doplňují přírodní lavičky, chystá se další krajinná úprava v podobě odstraně-
ní živelné vegetace, v blízkosti se plánuje zbudování křížové cesty… Netrapme už svou mysl pátráním po podrobnostech Madončina zmizení 
a návratu, jsou věci mezi nebem a zemí, a to je další z nich. Kdosi řekl, že „Veliké se rodí ve skrytosti“. 

Přeji všem, kdož do lipové aleje cíleně i náhodně zavítají, aby zde skutečně pocítili radost a úžas nad krásou prostoru, kde má člověk pří-
ležitost uprostřed širé přírody vnímat i stránku vyšší, duchovní. Přeji všem, aby v hostavické aleji „U Matičky“ nacházeli, co v dnešní hektické 
době tolik hledají – tedy pokoj v srdci, a to ať už skrze důvěrný (díky stavební dispozici skutečně možný „z ouška do ouška“) rozhovor s Mado-
nou či jen skrze tiché spočinutí na některé z laviček ze stoletých kmenů.  Miroslava Šílová

Sněží, sněží, mráz kolem běží. Tak přesně to vypadá teď, když vy-
kouknu z okna. Co naděláme, přišel prosinec, a pro děti je to měsíc 
zázraků, zážitků, dárků a milých překvapení. Pro nás dospělé je to po-
někud horší, ale co si budeme namlouvat, Vánoce na sněhu si snad 
přeje každý. A  ta atmosféra u  stromečku, kde všechno září, včetně 
dětských očí, je k nezaplacení. My ve školce začínáme už 1. prosince. 
Každá třída měla kroužek keramiky, takže dárek pro rodiče už máme. 
Máme tolik plánů, že ani nevnímáme, jak ten čas běží. Každý den po-
sloucháme, jak která maminka peče, jak už je doma stromeček, kdy 
přijde čert a Mikuláš, jak děti mají napsané dopisy pro Ježíška a kam 
je dávají (a  ejhle ony do  druhého dne záhadně zmizí ). Ve  třídě 
Broučků se budou tvořit perníčky, jsou to mrňátka, takže jejich zdo-
bení bude určitě originální a nevšední. Třída Včelek bude také péct li-
necké hvězdičky. Děti si je samy vyválí a vykrájí. Hodné paní kuchařky 
je upečou a zbývá je namazat, to zvládneme. Pokud je nesníme, tak 
jako pohoštění na Vánoční dílničky se skvěle hodí. Jako každý rok bu-
dou Vánoční dílničky, každá třída si připravila program pro rodiče, ba-
bičky a dědečkové jsou zváni samozřejmě také. Vyrobíme si několik 
originálních dekorací na vánoční stůl a nakonec zbude krásná tradi-

ce, zpívání před školkou u rozsvíceného stromečku. Paní učitelka Pa-
sáková všechny doprovodí na kytaru a na repertoáru budou koledy. 
Před dílničkami se ještě vánočně naladíme třeba v divadle v Horních 
Počernicích na Vánoční pohádce a třída Hvězdiček a Motýlků poje-
de na zámek Loučeň, kde uvidí „Příběh vánočního stromečku“. Pod-
nikneme vycházku do Oázy Dolní Počernice, kde děti uvidí výstavu 
Betlémů. Tomu všemu předchází návštěva Mikuláše, čerta a anděla 
ve školce. Tady bude o zábavu postaráno. Dětmi oblíbený čert Cucí-
no, který určitě nikoho nevezme do pekla, protože máme hodné děti, 
a taky je to čert, co říká dětem – „Vy moje okurky“ – nemůže ale vůbec 
budit hrůzu. Dáreček od Mikuláše bude také, ale ovšem po básničce, 
kterou si každá třída poctivě nacvičila. Prostě je toho mnoho, co mu-
síme ještě do Vánoc stihnout. A my to stihneme, protože naše děti 
jsou prostě ty nejšikovnější. Školka je už vánočně nazdobena a teď 
jen zbývá těšení na strojení stromečků a na dárky. Vánoce se překulí 
a bude nový rok. My všichni ze školky Duha Vám přejeme klidné vá-
noční svátky, bez stresů a nervů, ať jste všichni zdraví a veselí, a ať se 
v novém roce sejdeme s úsměvem na tváři.

 Jaroslava Pasáková, školka Duha Dolní Počernice
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O tom, že skutečnost, že nemáme moře, není žádnou překážkou v zapojení se do ochrany moří a oceánů, jsme se v  listopadu vyrazili 
přesvědčit se 7. třídou do centra popularizace ochrany přírody U Studánky poznání. Zde nás čekal program o záchraně mořských želv. 
Naši sedmáci se během programu pomocí fotek a videí 
stali ochránci želv a  jejich životního prostředí v  Jihový-
chodní Asii a byli svědky zásahů proti pytlákům. Pomocí 
reálných životních příběhů mohli pochopit celosvětové 
souvislosti, které mají dopady na ochranu celé naší pla-
nety. Ve Stromovce se pak zúčastnili simulace monitorin-
gu želvích hnízd, počítání želvích vajíček a ve skupinkách 
vyhodnocovali podle fotografií pláží podmínky pro vý-
skyt želv. Závěr programu patřil návrhům opatření, která 
by ochranu mořských želv podle našich žáků podpořila. 
Jak je vidět, pomoci chránit (nejen) želvy jde i  ze Stro-
movky!

  Alena Vyskočilová, Petra Lehovcová

Společně s žáky 9. třídy jsme se vydali na průzkum Národního diva-
dla. Mohli jsme si prohlédnout balkón s trigami a základní kameny 
budovy z různých koutů naší země. Pohled na zasněženou Prahu 
ze střechy divadla byl opravdu jedinečný. 
 Veronika Kepková

záchrana mořských želv ve stromovce

Koulovačka na střeše 
Národního divadla
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V úterý 5. prosince se v naší základní škole konala tradiční návštěva 
Mikuláše, andělů a čertů. I  letos se rolí klíčových postav s nadšením 
chopili žáci deváté třídy. Mikuláš si od dětí vyslechl mnoho povede-
ných básniček a písní, andílci rozdávali drobné dárečky a čerti trochu 
postrašili zejména starší spolužáky. Jako každý rok si všichni tuto akci, 
která propojuje tradici a zábavu, hezky užili. 

 Alena Vyskočilová a Veronika Kepková

mikuláš opět zavítal  
i do naší základní školy

Žáci 6. A a 6. B se vydali zkoumat pravěk, a to rovnou do Národního muzea. Po de-
víti letech dorazila do muzea i soška Věstonické Venuše, a to v rámci výstavy „Nej-
starší šperky a ozdoby těla“. A když už se učíme v šestých třídách o pravěku, ne-
mohli jsme vynechat ani expozici „Okno do pravěku“, kde jsme mohli nahlédnout 
do historie života na Zemi od prvohor až po čtvrtohory.

 Štěpánka Kratochvílová, Michaela Zimmermannová

Cesta do PRavěku
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My, žáci osmých tříd základní Školy Dolní Počernice, jsme se při seminářích vydali po stopách 
sametové revoluce. Na cestu jsme se vypravili ve čtvrtek 9. 11. 2023 s učitelkami Štěpánkou 
Kratochvílovou a  Ivanou Hakenovou. Na  cestu 
jsme se vydali, abychom si připomněli událost 17. 
11. 1989. Nejprve jsme se dopravili na  Albertov, 
kde naše i jejich cesta započala. Z Albertova jsme 
se vydali dál na Vyšehrad, poté přes Národní třídu 
až na Mikulandskou. Kousek od ní se nachází pa-
mětní deska, kterou navštěvují i cizinci. Trasu jsme 
procházeli podle online průvodce SmartGuide. 
Následně jsme zpracovávali výstupy z této akce. 

Historie svátku 17. listopadu: V  tento den 
roku 1939 vtrhli němečtí vojáci do kolejí Karlovy 
univerzity a  převezli studenty do  koncentrač-
ních táborů – ne všichni tam přežili. Proto v  ten 
stejný den v roce 1989 měli lidi povoleno se sejít 
a zavzpomínat na studenty, kteří zahynuli v kon-
centračním táboře. Nakonec se však rozhodli provést demonstrační pochod. Trasu 
vedli od Albertova přes Vyšehrad na Národní třídu a zakončili ji na Mikulandské ulici. 
Sem je nahnali policisté z Národní třídy, obklíčili je a následně zmlátili. Později byl 
postaven kousek od  Mikulandské památník jménem Ruce, což odkazuje na  heslo 
studentů: „Máme holé ruce!“
 Veronika Davidová a Karolína Vojtková

Tradičně se u nás ve škole konaly 1. pro-
since vánoční trhy, kde děti prodávaly 
své výrobky. Každý si zde našel to své 
– adventní věnce, svícny, přáníčka, šper-
ky… A naši deváťáci se postarali o výbor-
né občerstvení.

Po stopách sametové revoluce

vánoční trhy 

Dne 28. 11. 2023 jsme se zase po roce sešli na tradiční vánoční tvoření s dět-
mi i rodiči. Daří se nám potkávat se před Vánoci a spolu si připravit drobné 
dárky na Vánoční jarmark. Rodiče se radují, že si tam zakoupí dárky, co si 
vyrobili, a děti se zase rády pochlubí jejich zručností. Panuje tady přátelská 
a tvořivá atmosféra, při které je radost si něco vyrobit. 

 Kateřina Kracíková, třídní učitelka 4.A

vánoční dílna



25

V sobotu 16. 9. 2023 se v Dolních Počernicích konal již 28. ročník 
hudebního festivalu Babí léto. V nádherné scenérii zámeckého par-
ku a jeho amfi teátru mohli diváci vidět během odpoledne a veče-
ra několik autorských kapel a  také několik revivalů. Na  tomto 28. 
ročníku Babího léta vystoupili například kapely Jiří Schelinger TRI-
BUTE Mladen Djelmo, Brontosauři revival,  Kabát revival Varnsdorf 
J. B. a další. Součástí festivalu bylo slosování soutěže o hodnotné 
ceny, které šťastným výhercům předal pan starosta Zbyněk Richter. 
Babím létem prováděl moderátor Slávek Boura, diváky pozdravila 

vzpomínky na hudební festival Babí léto
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za pořádající Oázu Dolní Počernice paní Markéta Brožová a za vede-
ní MČ zmíněný pan starosta a Pavel Boček. Nechybělo vystoupení 
našeho dětského sboru Rokytka. V průběhu toho festivalu byla slav-
nostně odhalena socha „Velkého brouka“ od akademického malíře 
Karla Franty, která je nyní trvale instalována na břehu našeho ryb-
níka (více k  tomuto viz minulé číslo zpravodaje). Celý festival byl 
jedním z nejlépe hodnocených, a to jak ze strany vystupujících, tak 
i ze strany diváků a i díky tomu, že počasí jeho průběhu velmi přálo.

 Martin Šíla
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JesLIčky oRanGeRy na konCI Roku 2023

ŠkoLka oRanGeRy

ŠkoLa oRanGeRy

Chcete vědět, jak se nám daří v jesličkách? Většina dětí 
si už zvykla na odloučení od rodičů, a tak při procház-
kách prozkoumáváme okolí a snažíme se zahlédnout 
nějaká zvířátka. A  tak víme, že na  počernickém ryb-
níku byla k vidění nádherná kachnička mandarínská. 
V  Pískovně se znovu objevily labutě. Zahlédli jsme 
i  srnku, volavku a  další ptactvo. Jsme rádi, že máme 
tak nádherné okolí. Aby zvířátka nehladověla, donesli 
jsme jim nějaké dobroty do krmelce za zahrádkami.

V listopadu jsme se zaměřili na lidské tělo. Dalo by 
se říct, že jsou z  dětí mladí záchranáři. Už víme, kde 
co na těle najdeme. Dokonce víme, jak se chránit před 
bacily. Umíme si důkladně umýt ruce, čistit zuby a ně-
kdo dokonce zvládne i  pořádné smrkání. Dokážeme 
základní ošetření. Cvičili jsme si lepit náplasti, obvázat zranění, víme, kam se dává teploměr. V prosinci nás navštívil Mikuláš, čert a anděl. 
A jelikož k nám chodí samé hodné děti, všechny nám zůstaly a čert odešel s prázdnou. Další prosincový čas patřil už vánočním přípravám. 
Došli jsme si do Oázy upéct perníček a prohlédli si výstavu betlémů, nachystali pro rodiče drobné překvapení a celkově se hezky naladili. 
Tak teď už Vánoce mohou přijít.  Míša, Johanka

Po  barevném podzimu k  nám do  školky Orangery pomalu, ale jistě přišla 
zima a s ní další veselé a důležité zážitky. Předškoláci se byli podívat na tra-
dičním školohraní v  Základní škole Orangery a  proběhl také logopedický 
screening pro děti od 4 let.

V půlce listopadu jsme s dětmi a rodiči uspali všechny broučky v počer-
nickém parku na  podzimní broučkiádě. Nechyběly ani děti v  kostýmech, 
lampiónkový průvod a zábávné soutěže. 

11. listopadu nám Svatý Martin sníh na-
konec nepřivezl, ale děti se i  tak těšily z pří-
běhu o něm a o tradici svatomartinských hus. 
Naši nejmenší dobrodruzi pravidelně výletili 

do solné jeskyně a užívali si jízdu autobusem. V prosinci jsme oslavili první advent s rodiči a dětmi při vánoč-
ním věncování a zanedlouho nás navštívil čert s andělem a Mikulášem, kteří dětem přinesli sladkou výslužku 
za básničky a písničky, které si pro ně děti připravily. K Vánocům patří i kouzelné vánoční příběhy, ty jsme 
dětem dopřáli i s divadélkem “Dobře naladěné divadlo”, které nám přijelo zahrát pohádku “Čas zázraků”. Před 
příchodem Ježíška děti rodičům na vánočních besídkách předvedly, co všechno se ve školce naučily a jak moc 
se na Vánoce těší. A nebyly by to kouzelné Vánoce, kdyby i k nám do školky nezavítal Ježíšek. Do každé třídy 
totiž dětem přinesl nové hračky, zajímavé knížky a hlavně jim vykouzlil úsměv na tváři.  Bc. Adéla Frišová

Vážení čtenáři, 
dovolte mi vzít Vás na krátkou prohlídku toho nejzajímavějšího, 
co jsme v naší škole v listopadu a prosinci zažili.

Hned prvního listopadu byli naši druháčci pasováni na pí-
saře. Jelikož respektujeme individuální pokroky každého žáka 
a  navzájem se motivujeme, čekáme, dokud se všechny děti 
nebudou cítit natolik jistě, abychom mohli začít psát perem 
najednou – klidně až do druhého ročníku. 

Letos jsme se díky našemu rodilému mluvčímu Patrickovi 
Butlerovi stali součástí charitativní sbírky Movember. Pohled 
na naše mužské kolegy, kteří na tuto sbírku upozorňovali no-
šením knírů byl sice poněkud odpudivý, ale za  vybraných 
13 000 Kč to stálo. Na jeden den jsme si v rámci Moustache day 
kníry vyzkoušeli i my ostatní a mohu potvrdit, že to od našich 
mužských kolegů byla skutečná oběť. Mnohokrát děkujeme 
všem, kteří přispěli fi nančně či nošením kníru.

Polovina listopadu byla ve  znamení tripartit. Učitel, žák 
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a  rodič se scházejí, společně hodnotí, jakých pokroků žák dosáhl, 
kde potřebuje podpořit a jaké prostředky mu mohou pomoci. Hlav-
ní slovo má žák, který jako podklad pro své sebehodnocení používá 
portfolio či jiné pomůcky. Učitel pomáhá vést rozhovor doplňujícími 
otázkami, a tak se na tripartitě rodič dozvídá, jakým směrem se ubírá 
pokrok jeho dítěte.

Ke  konci listopadu jsme se snažili našim rodilým mluvčím vy-
nahradit jejich rodiny a oslavili jsme s nimi Den díkůvzdání. Každý 

Rokytka v RudoLFInu
Milí čtenáři, Rokytka má za sebou nabitý podzim a ve chvíli, kdy vy-
chází tento Zpravodaj, také celou řadu vánočních koncertů.

Velikou podzimní událostí bylo nepochybně další provedení 
kantáty Carmina Burana s BSOP. Tentokrát v  jednom z našich nej-
krásnějších koncertních sálů, ve  Dvořákově síni Rudolfi na. Pod 
taktovkou dirigenta Martina Šandy se na pódiu představili přední 
čeští operní sólisté Lucie Silkenová, Jakub Tolaš a  Josef Moravec. 
Bylo nám ctí si společně s nimi na tak krásném koncertu zazpívat 
a  radujeme se i  ze skvělých ohlasů, jelikož děti nejen díky skvělé 
akustice sálu, opět zazářily. Naše pozvání na  tento koncert přijal 
také zástupce starosty Dolních Počernic Pavel Boček, kterému se, 
dle jeho slov, provedení moc líbilo. Příští koncert s BSOP nás čeká 
14. května v Obecním domě.

Dalším krásným hudebním zážitkem bylo účinkování na  Kon-
certě pro zdravotníky v sále nahrávacího studia Českého symfonic-
kého orchestru. Zde Rokytka provedla tři části z Brittenova Ceremo-
ny Of Carols s výbornou harfi stkou Annou Brateljević. Jelikož si nás 
na  koncert přizvali naši milí operní pěvci, manželé Petra a  Rafael 
Alvarezovi, nechyběly ani společné skladby Funiculi, funicula nebo 

španělské vánoční přání Feliz Navidad v  doprovodu smyčcového 
kvintetu pod vedením Viktora Mazáčka a vynikajícího klavíristy Kar-
la Košárka. 

Poslední listopadový víkend jsme věnovali extra soustředění, 
kde jsme docvičili vše potřebné pro nadcházející akce. Z těch bych 
ráda zmínila Benefi ční koncert pro střechu nad hlavou v  Divadle 
Horní Počernice, Mezinárodní festival adventní a  vánoční hudby 
s Cenou Petra Ebena nebo náš tradiční vánoční koncert všech od-
dělení Rokytky v Komunitním centru Matky Terezy na Chodově. Po-
kud byste se o kterékoli z těchto akcí chtěli dozvědět více, navštivte 
naše stránky www.sbor-rokytka.cz, kam pravidelně vkládáme aktu-
ální informace i s fotografi ckými nebo video záznamy.

V  tuto chvíli máme ve  sboru 160 zpěváčků a  je vždy krásnou 
událostí, když si všichni společně na  závěr koncertu zazpíváme 
a naladíme se tak na svátky vánoční. Za celou Rokytku i Vám přeji 
pohodové a požehnané Vánoce, strávené v lásce a radosti v kruhu 
rodinném a do nového roku především hodně zdraví a vzájemné 
tolerance.

 Andrea Čančarová Houfková, sbormistryně Rokytky

Rokytka v Rudolfi nu, listopad 2023 Rokytka s R. Alvarezem, Koncert pro zdravotníky, 2023

ročník to pojal po svém. Někde probíhala tematická výuka, jinde si 
připravili celý tradiční oběd.

V prosinci jsme si na workshopu s rodiči vyrobili adventní věnce, 
pátého přišel Mikuláš a celá škola se začala oblékat do Vánoc. Již tra-
dičně jsme navštívili mnohé předvánoční výstavy, ale na tu nejlepší 
jsme nemuseli nikam daleko. V informačním centru Dolních Počer-
nic jsme si prohlédli všemožné betlémy, ale také napekli perníčky 
v tamní překrásné kuchyni.

Po několika letech hledání jiného formátu pro oslavu Vánoc jsme 
se opět vrátili do hotelu Svornost a k vánoční akademii. Každá třída 
si připravila 10minutový program. Překvapením pro děti i  rodiče 

byla píseň, kterou zazpíval tým Oran-
gery. Poslední školní den jsme dostali 
dárečky od našich tajných Santů, užili 
si vánoční atmosféru a hurá na prázd-
niny.

Ať už čtete tento článek kdyko-
li, je jistě na  místě popřát Vám štěstí 
a pevné zdraví – je totiž jedno, jestli je 
před Vánoci či po Velikonocích. Zdraví 
a štěstí se hodí vždy a všem.

za ZŠ Orangery 
Mgr. Barbora Honzíková
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Těžko se mi píše o akci, kterou jsem pořádal. Přijměte, prosím, ná-
sledující řádky jako zamyšlení nad dolnopočernickou tradicí lampi-
onových průvodů.

Lampionový průvod je akce poměrně zvláštní. Někdo ji pova-
žuje za pohrobka průvodů, které se před rokem 1989 konaly jako 
listopadové připomenutí Říjnové revoluce v Rusku. Jiní si ji – chtě-
lo by se říci „naopak“ – spojují s halloweenskými zvyky vážícími se 
k podobnému termínu, které se k nám v posledních letech derou 
z „druhé strany světa“. Já jsem se vždycky snažil zdůrazňovat, že se 
jedná o připomínku vzniku ČSR, ale i to je vlastně celkem absurdní. 
Jistě, všelikdes si lidé připomínají vznik státu, ve kterém žijí. Ale my 
si tady vlastně připomínáme stát, který už dávno neexistuje, který 
vydržel sotva 20 let a jehož jakási znovuobnovená verze se defini-
tivně rozpadla už před více než třiceti lety. Jak to tedy s naší připo-
mínkou je?

Vzpomínám si, jak jsem byl jako malý okouzlen lampionovým 
průvodem k  oslavě výročí VŘSR, který procházel jakousi vískou 
v horách, kam jsme přijeli s rodiči za prvním sněhem. Politickému 
pozadí jsem tehdy vůbec nerozuměl, ale velmi jsem toužil zařadit se 
mezi děti, které s rodiči nesly svá světélka tmou podzimního večera. 
Rodiče smysl akce znali, proto nechtěli, abych se na ní podílel, přes-
to ale nechtěli upřít malému děťátku tu vytouženou radost. Tatínek 
to tehdy improvizovaně vyřešil šalamounsky. Ve škarpě nalezenou 
špinavou lahev mi nasadil na klacek a dovolil mi přidat se s ní na kus 
cesty k  průvodu. Pamatuji si, jak hrdě jsem tehdy svou nesvítící 
„lucerničku“ nesl. Bolševickou revoluci jsem s ní jistě neuctil a pro 
dospěláky v průvodu snad mohla být i podnětem k zamyšlení nad 
smyslem celé akce.

Když jsem pak dospěl, napadlo mě poskytnout stejný zážitek, 
po  jakém jsem tehdy toužil, i  dnešním dětem. Dávat fungujícím 
zvykům nový obsah je v  lidské historii velmi osvědčeným postu-
pem. 28. říjen se nám s tatínkem proto pro zavedení našich lampi-
onových průvodů jevil být nejvhodnějším datem. Tak tedy vznik-

Připomínka vzniku republiky
L a m PI o n ov ý  PR ů vo d  2023

la tradice dolnopočernických připomínek vzniku ČSR spojených 
s lampionovým průvodem a ohňostrojem (která se pak snad stala 
inspirací i některým dalším místům, kde se dnes akce s podobným 
obsahem konají).

Vždy jsme usilovali, abychom si důstojně připomněli to, na co 
chceme z „první republiky“ navázat. Proto tedy ty s úctou nošené 
vlajky a zpěv státní hymny, které nás s tehdejším Československem 
pojí, proto skauti v krojích, proto v čele průvodu slavnostní jízda, 
proto se scházíme u Stromu republiky a procházíme kolem pomní-
ku obětem, které vzniku tehdejšího státu předcházely. A proto se 
také bráníme všem haloweenským maskám a kdejakým blikátkům. 
Těší mě, že podobně chápou smysl naší tradice i mnozí další, kte-
ří se na  ní podílejí, a  chtěl bych jim za  jejich přispění poděkovat. 
Za krásnou letošní připomínku vzniku ČSR tedy děkuji (v pořadí dle 
časového sledu)“

•   všem, kteří se jí zúčastnili s lampiony i bez, a zvlášť pak těm, kdo si 
pro tuto příležitost vlastnoručně nebo s pomocí vyrobili lampion 
vlastní

•   dolnopočernickým skautům z  různých pražských oddílů za  dů-
stojné nošení státních symbolů a čestnou stráž u pomníku vojínů 
z Dolních Počernic padlých v l. 1918–1914

•   počernickému dětskému sboru Rokytka za obětavost a nadšení, 
se kterým se vždy zorganizuje kvůli pár desítek vteřin trvajícímu 
zpěvu státní hymny na závěr našeho připomínkového shromáž-
dění

•   učitelce dějepisu v naší ZŠ Michaele Zimmermannové za uvedení 
do historických souvislostí vzniku ČSR

•   jezdcům a koním JK POČIN za vznešené čelo našeho průvodu
•   strážníkům Městské policie Praha za zajištění bezpečnosti a bez-

problémového průběhu zejména při přechodu přes hlavní ulici
•   cvičenkám POČINovského klubu Krásná těla za svíčkové osvětlení 

cestiček v Zámeckém parku
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•   řediteli Dětského domova Dolní Počernice Martinu Lněničkovi 
za zajištění ohňostroje

•   školníkovi ZŠ Dolní Počernice Jaroslavu Švarcovi za bezpečné od-
pálení ohňostroje

•   ÚMČ Praha – Dolní Počernice za administrativní i materiální pod-
poru

•   Josefu Nožičkovi za úžasnou fotodokumentaci (více fotek na 1url.
cz/@PripominkaCSR2023)

Závěrem bych rád podotkl, že jsem zaregistroval připomínky 
některých občanek k odpalování ohňostroje, přijímám je s respek-
tem a  budu je mít na  zřeteli při pořádání připomínky vzniku ČSR 
v příštích letech.

Za organizátora – POČIN-POČERNICKOU INICIATIVU, z. s., s vděčností 
Tomáš V. F. Jirsák Havran
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Další rok sečetl své dny a opět je před námi celoroční předkládání 
účtů. Jezdecký klub Počin má za sebou rok naplněný činy. V letoš-
ním roce se u  nás událo mnoho důležitého. V  klubu nastala řada 
změn v personálním složení, avšak koníci zůstávají v původní sesta-
vě s výjimkou Matýska, který v dubnu odcválal na věčné pastviny. 

Hipoterapie v našem klubu má již mnohaletou tradici a i v letoš-
ním roce jsme měli stále naplněnou kapacitu a mohli jsme zkvalitnit 
život velkému množství dětí i dospělých, za což patří upřímné díky 
celému hipoterapeutickému týmu, který čítá kvalifikované vodiče 
koním fyzioterapeuty, psychoterapeuty a nezastupitelné asistenty, 
kteří dodávají klientům jistotu. V poskytování hipoterapie pokraču-
jeme i v příštím roce, a to ve stejném složení jak koňských, tak lid-
ských terapeutů. Děkujeme všem za obětavou a náročnou práci jak 
v teplých, tak zimních i mrazivých dnech.

Jezdecký kroužek je naší druhou aktivitou pro děti a  mládež 
od 7 do 18ti let. Celoročně od pondělí do pátku každé odpoledne 
dochází skupinka dětí rozvíjet své dovednosti v jezdeckém umění. 
V průběhu roku se ti nejzdatnější mohou účastnit jezdeckých sou-
těží, ale i seminářů a vzdělávat se. Kdo má zájem, má i možnosti. 

Každé léto pořádáme tábor s koňmi, který probíhá na Rousíno-
vě u Golčova Jeníkova a na rozsáhlých pastvinách, kde si koně od-
počinou od celoročního jízdárenského výcviku. 

Vážení a milí čtenáři Dolnopočernického zpravodaje,

chtěli bychom vám poděkovat za vaši přízeň v roce právě končícím. I v dalších šesti vydáních, které ponesou vročení 
2024, bychom vám chtěli přinášet spoustu užitečných sdělení a oznámení, zajímavých článků, zpráv týkajících se 
školství, sportu, kultury i  společenského dění v  Dolních Počernicích. Doufáme, že vám přinesou kromě informací 
i trochu zábavy a potěšení, snad i díky jejich obrazovému doprovodu. 

Přejeme vám do nového roku vše nejlepší, dobré zdraví, pohodu i spokojenost!
 Vaše redakční rada DPZ

Po
čI

n dolnopočerničtí koně z Počinu děkují
Koně z  Počinu si užívají i  kulturního života a  pravidelně jsou 

součástí Masopustního průvodu, Dětského dne, Skoku do Nového 
roku, jezdeckých ukázek, koníci dělají radost na  svatého Martina 
v Měcholupech a Jinonické valdorfské škole a na dalších kulturních 
akcích. 

Ráda bych touto cestou poblahopřála Petře Bacílkové k získání 
bronzového drezurního odznaku a  k  úspěšnému složení zkoušek 
rozhodčího pro skoky a drezuru. Ta své dovednosti předává dětem 
na jezdeckých kroužcích a připravuje skupinku dětí na Zkoušku zá-
kladního výcviku jezdce, kterou chceme absolvovat v prvním polo-
letí 2024. 

Děkujeme všem, kdo nám přes rok nosí suché pečivo a mrkvič-
ky a nekrmí koně přes ohradníky. Když necháte pečivo na rampě, 
pomáháte nám udržet přehled nad množstvím zkonzumovaného 
jídla a přispíváte ke zdraví koní. 

A velké poděkování patří našim sponzorům a  rodičům našich 
dětí, kteří nás nezištně podporují.

Těšíme se na  další společný rok a  přejeme všem obyvatelům 
Dolních Počernic v klidu a míru prožité svátky a hodně laskavosti 
a ohleduplnosti v mezilidských vztazích. 

 Za JK Počin Hanka Špindlerová

Den válečných veteránů, se slaví každoročně 11. listopadu, jako den věnovaný památce ukončení 1. světové války. Symbolem Dne ve-
teránů je květ vlčího máku. Jeho červené květy tehdy pokrývaly hroby vojáků padlých na  západní frontě první světové války, a  proto 
se staly se symbolem tohoto památného dne. Slaví se zejména v  západní Evropě, 
v USA a v zemích Commonwealthu a to pod názvy Den památky, Den příměří nebo 
Den veteránů. Od roku 2004 je tento významný den připomínán i v České republice. 
V českých zemích byla památka na 11. listopad vždy ve stínu významnějších výro-
čí, protože boje na východní frontě byly zastaveny již v důsledku míru uzavřeného 
v Brest Litevsku (dne 3. března 1918). Rakousko-Uhersko, jehož byly České země teh-
dy stále součástí, uzavřelo separátní mír s dohodovými mocnostmi již 4. listopadu 
1918. A v české společnosti rovněž byly tyto události převrstveny vyhlášením samo-
statného státu dne 28. října 1918. Teprve v roce 2003 navrhla vláda Vladimíra Špidly 
doplnit do novely zákona o státních svátcích také 11. listopad jako významný den.

Letošní 11. listopad v naší městské části připomněli skauti čestnou stráží u pa-
mátníku padlých 1. světové války v parčíku vedle budovy úřadu naší MČ. Zároveň zde 
členové místní buňky KDU-ČSL položili kytici jako vzpomínku na všechny veterány 
všech válečných konfliktů.  Martin Šíla

uctění dne válečných veteránů
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Vážení dolnopočerničtí občané, srdečně rád vám všem vyřizuji pozdrav od sochaře, designéra 
a malíře Milana Kuznici, který tvoří zde u nás v Dolních Počernicích, a to až z daleké Austrálie:

Vážení priatelia, 
pozdravujeme vás všetkých od  protinožcov, od  počernického dubu, vztýčeného po  požiaroch 
v Batlow – NSW Austrália. Robí tu česť našej kultúre a ľudia si ho hlboko vážia... 
Prajem vám všetko dobré.

Milan Kuzica

A já jen dodávám, že plastika je zhotovená z dubu z našeho zámeckého parku. Je fantastické, 
jak daleko stopa naší městské části doputovala. Redakce DPZ se pokusí v příštím čísle našeho 
Zpravodaje přivést rozhovor se samotným Milanem Kuznicou, jak k tomu vlastně došlo. Určitě 
to bude zajímavé vyprávění.  Martin Šíla

Mistrovství ČR juniorů vyhlašuje a  pořádá Český Radioklub už 
od roku 2010. Jedná se o celoroční soutěž. Naše děti a mládež se 
každý měsíc jedno nedělní dopoledne účastní závodů a  navazují 
spojení po celé Evropě se všemi soutěžícími stanicemi v pásmu VKV 
na kmitočtu 144 MHz. Čím více spojení a čím delší se jim povedou, 
tím více bodů za každé kolo závodů získají. Kategorie „junior“ má 
jedinou věkovou podmínku – závodníkům nesmí být víc než 18 let. 

Jedná se o  soutěž týmovou. Jeden operátor nebo operátorka 
navazuje spojení, další zapisuje předávané údaje do počítačového 
deníku, další směruje anténu. Ostatní okolo se učí tím, že sledují po-
čínání svých kamarádů a poslouchají jednotlivá probíhající spojení. 
Po několika desítkách minut provozu se vystřídají. Mají radost z kaž-
dého navázaného spojení, zvyšují svoji zručnost a jazykové znalosti, 
protože při spojeních mimo republiku musejí používat angličtinu 
nebo němčinu. Kdo jsou tedy naši mistři?

Madlenka (9 let), Anežka (10 let), Jirka (15 let), Klárka (17 let), 
Anička (15 let), Ondra (16 let), Kuba (9 let), Tomáš (12 let), Honza (15 
let), Matýsek (8 let) a Jaromír (12 let).

Protože oficiální vyhodnocení výsledků, předávání poháru a di-
plomů za soutěžní aktivity probíhá vždy během celorepublikového 
setkání radioamatérů v  srpnu v  Holicích, a  tam se většina našich 
„juniorů“ nedostane, uspořádali jsme pro ně v polovině října slav-
nostní sobotní odpoledne. Během tohoto setkání jsme jim předali 
nejenom pohár za vítězství v loňském mistrovství republiky, ale i di-

Pozdrav od protinožců

Junioři z dolních Počernic (a okolí) se stali v roce 2022 
mistry republiky v práci na vkv

R a d I o k Lu B  o k1k e o  I n Fo R m uJ e

V průběhu měsíce listopadu obdržela redakce našeho zpravodaje tři nezávislá svědectví 
o pozorování krásně zbarveného vodního ptáčka na našem Počernickém rybníku, dolo-
žené fotografiemi. Z nich šlo poměrně snadno zjistit, že se jedná o samečka kachničky 
mandarinské (Aix galericulata), jednoho z nejhezčích ptáků světa. Sameček na našem 
rybníku pravděpodobně nebyl sám, jelikož byl vyfocen v tzv. „svatebním šatu“. Samička 
není tak hezky vybarvená, a proto na první pohled může být zaměněna, právě kvůli své-
mu nevýraznému hnědě-šedivému zbarvení, s naší běžnou kachnou divokou. Pokud se 
páru těchto vzácných návštěvníků na našem rybníku zalíbí, v což pevně doufáme, bude 
to velmi zajímavý přírůstek do naší pestré živočišné fauny, a zároveň i velmi hezký objekt 
pro případné pozorování.

 Martin Šíla

vzácný host na našem Počernickém rybníku
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plomy a medaile za další jejich úspěchy, kterých v radioamatérském 
sportu dosáhli. První místo v letošním „Polním dnu mládeže“ v pás-
mu 144 MHz ve dvou kategoriích a druhé místo v pásmu 432 MHz.

Pokud byste se chtěli podívat, jak takový Polní den a Polní den 
mládeže vypadá, podívejte se tady: https://www.youtube.com/
watch?v=4YxyXBMtbEU. Polní den mládeže uvidíte po  2,5 minu-
tách videa.

 Jiří Švarc a Jiří Bréda
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